
رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات و ارتباطات اتاق بازرگانی ایران  در رویداد بانک و بیمه فینشورتک:

فناوری های نوین یک ژست مدیریتی نیست
خریدار  رئیس کمیســیون فنــاوری اطلاعات 
و ارتباطــات اتــاق بازرگانــی ایــران در رویداد 
فینشــورتک تأکید کرد که صنعت بیمه می تواند 
به عنوان یکــی از ارکان اصلی توســعه اقتصادی 
و کارآفرینی در کشــور نقش آفرینی کند، اما این 
مهم تنها در صورتی محقق خواهد شــد که تحول 
دیجیتال به درستی درک و اجرا شود. سادینا آبایی 
در این پنل تخصصی اظهار داشت: »بیمه، همواره 
در کنار تجارت، کسب وکار و کارآفرینی قرار دارد 
و می تواند به عنوان یکی از بازو های اصلی توســعه 
اقتصادی عمــل کند. وقتــی کارآفرینان به خلق 
ثروت می پردازند، بیمه نقــش مهمی در حفاظت 
از دارایی ها، نیروی انســانی، ایده هــا و تفکر نوین 
آنها ایفا می کند. اما متأســفانه در کشــور ما، این 
صنعت هنوز به درستی به سمت فناوری های نوین 
حرکت نکــرده و از ظرفیت های خود به طور کامل 
استفاده نکرده اســت.«وی همچنین به بیمه های 
اجتماعی اشــاره کرد و افزود: »در حالی که بیمه 
می توانــد نقش حمایتی مهمی داشــته باشــد، 
برخی ســاختار های بیمه ای ماننــد بیمه تأمین 
اجتماعی، به جای شراکت در ســود، عملًا تبدیل 
به شریک درآمد کارآفرینان شده اند، که این خود 

چالش هایی را در این مسیر ایجاد کرده است.«

ضرورت تحول دیجیتال در صنعت بیمه
رئیس کمیســیون فناوری اطلاعــات و ارتباطات 
اتــاق بازرگانی ایران بــا تأکید بــر اهمیت تحول 
دیجیتــال در صنعت بیمــه تصریح کــرد: »اگر 
مدیران ســازمان های بیمه ای درک درســتی از 
تحول دیجیتال و فناوری های نوین نداشته باشند، 
اصطلاحاتی مانند هــوش مصنوعی و فناوری های 
جدید، تنها به ژست های مدیریتی تبدیل خواهند 
شــد و تحول واقعی رخ نخواهد داد. ممکن اســت 
منابع زیادی در این مســیر صرف شود، اما تا زمانی 
که یک برنامه عملــی برای هوشمندســازی این 
صنعت تدوین نشــود، بیمه نمی تواند نقش واقعی 
خود را در اقتصاد ایفا کنــد.«وی ادامه داد: »تحول 
دیجیتــال باید هــم در بخش خصوصــی و هم در 
صنعت بیمه به یک فرهنگ تبدیل شــود تا این دو 
بخش بتوانند به کمک فناوری به یکدیگر نزدیک تر 
شــوند. فناوری های جدید آمده اند تا نقاط ضعف 
سیستم های سنتی را شناسایی و برای آنها راه حل 
ارائه کنند. ایــن فناوری ها می تواننــد حلقه های 
مفقوده ای مانند شــفافیت و کاهــش هزینه های 
عملیاتی را بهبود ببخشند و از بسیاری از مشکلات 

جلوگیری کنند.«

هوش مصنوعی، بازیگر جدید صنعت بیمه
آبایی در ادامه به ظرفیت بالای فناوری های نوین 

مانند هوش مصنوعی در صنعت بیمه اشــاره کرد 
و گفت: »امروز شرکت های اســتارتاپی و فعالان 
جوان در حــوزه پلتفرم هــای بیمــه ای، هوش 
مصنوعی و نوآوری های دیجیتال می توانند دست 
راست سیاســت گذاران و مدیران بیمه ای کشور 
باشند. این شــرکت ها قادرند با ارائه راهکار های 
فناورانه، فرایند های بیمه ای را بهینه سازی کرده 

و دسترسی به خدمات بیمه را تسهیل کنند.«
وی افزود: »در اتاق بازرگانی ایران، این مســئله را 
به طور جدی پیگیری خواهیم کرد. در جلساتی که 
با مدیران بیمه مرکزی از جمله دکتر خسروشاهی 
داشــته ایم، تأکید شــده که همکاری میان بیمه 
مرکــزی، بخش خصوصــی و کســب وکار های 
فناورانه باید افزایش یابــد. این همکاری می تواند 
صنعت بیمه را در مسیر درست هوشمندسازی و 

تحول دیجیتال قرار دهد.«
رئیس کمیســیون فناوری اطلاعات و ارتباطات 
اتاق بازرگانی ایران در پایان ســخنان خود تأکید 
کرد که برای رســیدن به نقطه مطلوب در صنعت 
بیمه، همکاری تنگاتنگ میان بخش خصوصی و 

بیمه مرکزی الزامی است.
وی گفــت: »در اتــاق بازرگانــی، برنامــه داریم 
که نشســت های مشــترکی را با بیمه مرکزی و 
کســب وکار های فناوری محور برگــزار کنیم تا 
بتوانیم نیاز های صنعت بیمه را شناســایی کرده 
و راهکار های مناســب برای هوشمندسازی این 
صنعت را ارائه دهیم. بدون چنین همکاری هایی، 
مسیر دیجیتالی شدن بیمه بسیار کند خواهد بود 
و صنعت بیمه ایران از رونــد جهانی عقب خواهد 
مانــد.«وی در پایــان تأکید کرد که بــا حمایت 
از فناوری هــای نویــن و افزایــش تعامــل میان 
سیاست گذاران و فعالان بخش خصوصی، می توان 

بیمه را به یکی از ســتون های اصلــی حمایت از 
کارآفرینی و رشــد اقتصادی کشــور تبدیل کرد.

ســادینا آبایی، گفت: یکی از دلایــل اصلی عدم 
تمایل به اشــتراک گذاری داده ها، نگرانی از عدم 
آگاهی نســبت به این موضوع اســت که با داده ها 
چه اتفاقی خواهد افتاد و چگونه استفاده خواهند 
شد. از ســوی دیگر، برخی از ســازمان ها به دلیل 
آگاهــی از ارزش اقتصــادی داده هــا، تمایلی به 

اشتراک گذاری آنها ندارند.
وی افزود: ســؤال اصلی این اســت که چه کسانی 
می توانند از این داده ها اســتفاده کنند؟ آیا فقط 
نهاد های حاکمیتی حق استفاده از داده ها را دارند 
یا بخش خصوصی نیز می تواند از آنها بهره برداری 
کند؟ این مسائل حل نشــده، باعث شده است که 
اشــتراک گذاری داده هــا با چالش هــای زیادی 

مواجه شود.«
آبایی بــه اهمیــت آگاهــی در تصمیم گیری ها 
اشــاره کرد و گفت: نداشــتن اطلاعات و آگاهی 
کافی نســبت به یک موضوع، باعث می شــود که 
تصمیم گیری ها نادرســت باشــد و همه چیز به 
مشــکل بخورد. به عنوان مثــال، وقتی صحبت از 
پردازش داده می کنیــم، باید به این موضوع توجه 
کنیم که آیا زیرساخت های لازم مانند برق پایدار 

برای این کار وجود دارد یا خیر؟
وی با اشــاره به چالش های اجرایی در حوزه های 
مختلف مانند بیمه، مالی، ســلامت و طلا، گفت: 
در هر حوزه ای کــه پلتفرم هــای دیجیتال فعال 
می شوند، با نهاد های مختلفی مانند ستاد مبارزه 
با قاچاق، وزارت اطلاعات، ناجا و ســایر سازمان ها 
مواجــه هســتیم. این نهاد هــا از فعــالان حوزه 
پلتفرم ها سؤالات زیادی می پرسند و پاسخ گویی 

به آنها کار ساده ای نیست.

در میزگرد موافقان و مخالفان استیضاح وزیر اقتصاد مطرح شد

 حذف رانت ارز چند نرخی کار درستی بود
رئیس جمهور در دیدار نمایندگان استان های ساحلی خزر:

وز از وز از  جنگ اقتصادی امر   جنگ اقتصادی امر
 جنگ  جنگ ۸۸ ساله سخت تر است ساله سخت تر است

صفحه 2

ما را دنبال کنیدپنجشنبه     9   اسفند1403     سال نهم     شماره 1817      4 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

عراقچی: 
وسیه و امیر قطر حامل پیامی  وزیر خارجه ر

 از جانب آمریکا نبودند

 توسعه تجارت در گرو گلوگاه ها
وژه های ریلی بدون توجیه اقتصادی احداث پر

پیش بینی یک کارشناس از نرخ ارز
 چه کسی از بالا رفتن قیمت دلار راضی است؟

رئیس مرکز فناوری بیمه مرکزی در فینشورتک بیان کرد
توسعه فناوری در صنعت بیمه نیازمند تعامل 
هوشمند رگولاتور ها با اکوسیستم های جدید
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وابط آمریکا و ایران و گزینه های بازدارندگی و دفاع ر
نجاح محمد علی، تحلیلگر و فعال سیاسی عراقی 

۱. زمینه کلی روابط ایران و آمریکا
روابط ایران و ایالات متحده یکی از پیچیده ترین مسائل در سیاست بین الملل 
محسوب می شود و از زمان انقلاب اســلامی ۱۹۷۹ همواره با تنش و رویارویی 

متقابل همراه بوده است.

یادداشت

صادرات نفت ایران تحریم ناپذیر است

صفحه 4

وشیمی پتر

معاون وزیــر صمت گفت: علیرغــم محدودیت 
انرژی و تعطیلی ها، خوشــبختانه امسال رشد ۵ 
درصدی در تولید پتروشــیمی، رشد ۱۰ درصد 
در صنعت تایر، ۲.۵ درصد صنعت روغن موتور و 

رشد سایر صنایع روی داد.
 ابراهیم شــیخ معاون وزیر صمت در هفدهمین 
همایــش اتحادیــه صادرکنندگان فــرآورده 
نفت، گاز و پتروشــیمی گفــت: ظرفیت تولید 
پتروشــیمی واقع در ۸۵ مجتمع پتروشــیمی 
کشــور به ۱۰۰ میلیون تن رســید کــه البته 

بهره وری این واحدها جای رشد دارد.
وی با بیان اینکه مطالبه فعالان اقتصاد و وزارت 
صمت رفع چالش ارزی اســت، ابراز امیدواری 
کرد که چالش نیاز به ارز از طریق امکان استفاده 

از ارز پتروشیمی، رفع شود.
معاون وزیــر صمت گفت: علیرغــم محدودیت 
انرژی و تعطیلی ها، خوشــبختانه امسال رشد ۵ 
درصدی در تولید پتروشــیمی، رشد ۱۰ درصد 
در صنعت تایر، ۲.۵ درصد صنعت روغن موتور و 

رشد سایر صنایع روی داد.
وی گفت: در برنامه هفتم پیشــرفت رشــد ۸.۵ 
درصد صنعت و رشــد ۲۳ درصدی صادرات در 
نظر گرفته شده اســت که امیدواریم این هدف 

محقق شود.
شــیخ با بیان اینکه راهبرد صنعت پتروشیمی 
در حال تدوین اســت، خاطرنشــان کرد: ایران 
می خواهد، در منطقه قدرت اول باشد اما برخی 

کشورهای دنیا این را برنمی تابند.
وی خاطرنشــان کرد: ما می خواهیم با همه دنیا 
تعامل کنیم، اما برخی کشورها نمی خواهند که 

ما با دنیا تعامل داشته باشیم.

معاون وزیر صمت یادآور شــد: در هر حال تنها 
کشــورهای اروپایی محــل تعامل نیســتتد، 
فرصت هایی مانند اوراســیا، کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و شــرق دور هم فرصت مناســبی 

برای تعامل تجاری دارند.
وی از تولیــد و صادر کنندگان بــه خاطر قطعی 
بــرق گاز و تعطیلی های از پیش تعیین نشــده، 
عذرخواهیــم و ابراز امیــدواری کــرد که این 

اتفاقات تکرار نشود.
در ادامه حامد حســینی، رئیــس هیئت مدیره 
اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده هــای نفت، 
گاز و پتروشــیمی ایــران در همایش ســالانه 
اتحادیه صادرکنندگان فــرآورده نفتی، با تأکید 
بر ضرورت همبســتگی و توانمندسازی بخش 
خصوصی، گفت: علی رغم سیاست های اشتباه و 
تحریم های داخلــی و خارجی، فعالان این حوزه 
همچنان ایستاده اند تا برای ساختن ایران تلاش 

کنند.
وی در خصوص اهمیت تشکیل کنسرسیوم 
میان اعضای این اتحادیــه بیان کرد: ایجاد 
کنسرســیوم می توانــد به توانمندســازی 
بخــش خصوصی کمــک کنــد، چراکه در 
صورت رفــع تحریم ها، اگر با شــرکت های 
خارجــی رقابــت کنیم، بــا ســاختار فعلی 
توان مقابلــه نخواهیم داشــت. بنابراین، یک 
کنسرسیوم قوی می تواند در این مسیر نقش 

مهمی ایفا کند.
حســینی با اشــاره بــه ضــرورت اصلاحات 
اقتصادی بر پایه یک مکتب اقتصادی مشخص، 
تصریح کرد: اگر قرار باشــد مســیر توســعه 
اقتصــادی را طی کنیــم، بایــد اعضای بخش 

خصوصی را راهنمایی کــرده و مزیت هایی در 
بازرگانی ایجــاد کنیم. در غیر ایــن صورت، با 

شکست مواجه خواهیم شد.
وی به چالش های پیش روی کشــور در تأمین 
خوراک پایدار و قیمت گذاری شفاف اشاره کرد 
و گفت: در سطح کلان ملی، کشور با ناترازی در 
تأمین انرژی روبه رو اســت و نیازمند راهکاری 

پایدار در این زمینه هستیم.
رئیس هیئت مدیره اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده هــای نفــت، گاز و پتروشــیمی، با 
انتقــاد از رویکردهای گذشــته در اصلاحات 
اقتصادی، افزود: اصلاحــات اقتصادی بدون 
برنامه ریزی دقیق و مشارکت نخبگان ممکن 

نیست. 
خصوصی سازی نیازمند سیاست گذاری صحیح 
است و در عرصه بین المللی نیز باید از دیپلماسی 

اقتصادی بهره ببریم.

وشیمی رشد ۵ درصدی تولید پتر

 وزیر اقتصاد با اشاره به مذاکراتی که در حاشیه کنفرانس 
فرصت ها و چالش های اقتصادهای نوظهور در عربستان داشته 
است گفت: تاب آوری ایران در ۷ سال تحریم برای مقامات 
سایر کشورها و حتی مسئولان صندوق بین المللی پول جالب 

توجه است.

دکتر عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی با اشاره به سفری 
که اخیراً به عربستان برای شرکت در کنفرانس چالش ها و 
این  کرد:  اظهار  داشت،  نوظهور  اقتصادهای  فرصت های 
و  سعودی  عربستان  دارایی  وزارت  سوی  از  که  کنفرانس 
همچنین صندوق بین المللی پول برگزار شد، محور مهمی برای 
بحث داشت و آن هم تاب آوری اقتصادها و نقش همکاری های 
اقتصادی برای ایجاد پیشرفت و غلبه بر فشارها، ریسک ها، 

شوک ها و التهاباتی که در اقتصادها ایجاد می شود. 
وزیر اقتصاد گفت: در حاشیه این اجلاس حداقل با ۹ وزیر، 
رئیس بانک مرکزی و روسای بانک های توسعه ای منطقه و 

مسئولان صندوق بین المللی پول دیدار و گفتگو داشتیم. 
وزیر اقتصاد یادآور شد: دو نکته در این دیدارها مهم بود؛ اول 
اینکه در هفت سال گذشته جمهوری اسلامی ایران توانسته 
علیرغم فشارها، تاب آوری خود را نشان دهد و طرف های 
مذاکره آن را به عنوان یک نمونه قابل بررسی مطرح می کردند 

و برای آنها جالب توجه بود. 
همتی یادآور شد: نکته دوم اینکه همکاری اقتصادی منطقه ای 
می دهد؛ چون  دست  از  را  خود  معنای  ایران  بدون حضور 
همکاری منطقه ای را از خلیج فارس تا آسیای میانه می دیدند 

که حلقه وصل آن جمهوری اسلامی ایران است. 
وزیر اقتصاد تصریح کرد: با مذاکراتی و بحث هایی که داشتیم 
به این نتیجه رسیدیم که با توجه به نظریه رئیس جمهور 
مبنی بر اینکه ما در شرایط فشار حداکثری تاکیدمان را بر 
همکاری های اقتصادی کشورهای منطقه، دوست و همسایه 

بگذاریم می توانیم این مراحل را هم پشت سر بگذاریم. 
همتی اظهار کرد: نکته ای که با دوستان سعودی و سایرین 
مطرح کردم این بود که لازمه همکاری ها و روابط سیاسی 
پایدار این است که گسترش روابط اقتصادی داشته باشیم؛ 
صحبت های مقدماتی برای گسترش همکاری ها انجام شد و 

انشاالله در آینده نتایج آن مشهود خواهد بود.

وزیر اقتصاد: 

تاب آوری ایران در تاب آوری ایران در ۷۷ سال تحریم الگوی قابل توجهی برای کشورهای منطقه است سال تحریم الگوی قابل توجهی برای کشورهای منطقه است
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وابط آمریکا و ایران و گزینه های  ر
 بازدارندگی و دفاع

نجاح محمد علی، تحلیلگر و فعال سیاسی عراقی 
۱. زمینه کلی روابط ایران و آمریکا

روابط ایران و ایالات متحده یکی از پیچیده ترین مســائل در سیاست 
بین الملل محسوب می شــود و از زمان انقلاب اسلامی ۱۹۷۹ همواره با 
تنش و رویارویی متقابل همراه بوده است. علی رغم تلاش های مقطعی 
برای کاهش تنش، واشــنگتن همچنان ایــران را عاملی تهدیدکننده 
برای منافــع منطقه ای خــود قلمداد می کنــد، در حالی کــه تهران 
سیاســت های آمریکا و متحدانش را تلاشــی برای تضعیف موقعیت 
اســتراتژیک خود می داند.در این چارچوب، فشــارهای آمریکا و رژیم 
صهیونیستی برای جلوگیری از توسعه برنامه هسته ای صلح آمیز ایران 
افزایش یافته اســت، با این ادعا که ظرفیت های فنــی و فناوری ایران 
می توانند در آینده به یک تهدید بالقوه تبدیل شــوند. در مقابل، منطق 
بازدارندگی به عنوان یک رکن اساســی در راهبــرد امنیت ملی ایران 
مطرح اســت، به ویژه با توجه به اینکه قدرت های بزرگ و برخی رقبای 
منطقه ای دارای سلاح هسته ای هســتند. این درحالی است که ایران 
علی رغم پایبندی به تعهدات بین المللی خود، همواره هدف فشارهای 

سیاسی و اقتصادی قرار گرفته است.

۲. گزینه های ایران برای تقویت توانمندی های دفاعی و بازدارندگی
با وجود تأکید ایران بر ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای خود، فشارهای 
غربی و تهدیدات مســتمر، تهران را ناگزیر بــه بازنگری در راهبردهای 
دفاعی خود کرده اســت. در این راســتا، سیاســت های ایران باید بر 

محورهای زیر استوار باشند:
توسعه فناوری هســته ای صلح آمیز به عنوان یک حق مسلم، همراه با 

تقویت توانمندی های دفاعی متعارف برای ایجاد توازن بازدارنده.
افزایش توان موشکی بالســتیک و کروز دقیق به منظور تقویت سامانه 

بازدارندگی استراتژیک.
بهبود ســامانه های پدافند هوایی و جنگ الکترونیک بــرای مقابله با 

تهدیدات هوایی و موشکی.

۳. تنوع بخشی به ائتلاف های استراتژیک
تقویت روابط بــا قدرت های بزرگ مانند چین و روســیه برای تضمین 

حمایت دیپلماتیک و دستیابی به فناوری های پیشرفته نظامی.
گسترش همکاری های دفاعی با کشــورهای همسو در محور مقاومت 

برای ایجاد یک سامانه بازدارندگی منطقه ای مشترک.
ســرمایه گذاری بر روابط اقتصادی با کشــورهای بی طــرف و کاهش 

وابستگی به نظام مالی غرب.

۴. تقویت توانمندی های اقتصادی برای مقابله با تحریم ها
توسعه صنایع نظامی و اقتصادی داخلی برای کاهش تأثیر تحریم ها.

ایجاد مکانیســم های تجــاری جایگزین از طریق اســتفاده از ارزهای 
محلی و مبادله کالا با متحدان.

کاهش وابســتگی بودجه عمومی به صادرات نفت از طریق تنوع بخشی 
به منابع درآمدی و تقویت بخش های غیرنفتــی مانند صنایع تبدیلی، 
فناوری و کشاورزی. این امر انعطاف پذیری ایران را در برابر تحریم های 

اقتصادی افزایش داده و از میزان فشارهای غربی می کاهد.

پیام های سیاسی به غرب و رژیم صهیونیستی
لازم اســت به قدرت های غربی یادآوری شــود که دسترسی به سلاح 
هســته ای تنها به کشــورهای خاص محدود نشده اســت و بازیگران 
بین المللی مختلفی از آن بهره مند شــده اند. در این میان، ایران به رغم 

تهدیدات امنیتی متعدد، از چنین قابلیتی محروم بوده است.
همچنین، باید تأکید شود که:

ادامه فشارها بر ایران، تنها عزم این کشــور را برای تقویت توان دفاعی 
خود افزایش خواهد داد.

آمریکا تنها برای کشــورهایی که از عناصر قــدرت واقعی برخوردارند، 
احترام قائل است، همان طور که در رفتار با کره شمالی و چین مشاهده 

شده است.
تجربه نشان داده اســت که در سیاســت خارجی آمریکا، قدرت عامل 
تعیین کننده در نوع تعامل با کشورهاســت.رژیم صهیونیســتی، که 
خود دارای زرادخانه هسته ای اعلام نشده اســت، نمی تواند ایران را در 
انتخاب راهبردهای دفاعی اش محدود کند.ایــران امروز در لحظه ای 
سرنوشت ســاز قرار دارد که نیازمند یک راهبرد جامع است؛ راهبردی 
که بازدارندگی نظامی، دیپلماســی فعال و اســتقلال اقتصادی را در 
هم بیامیزد. سیاست کاهش وابســتگی به نفت به عنوان ستون اصلی 
حاکمیت اقتصادی، می تواند کشــور را در برابر فشــارهای بین المللی 

مقاوم تر کند و از تأثیر مستقیم تحریم های غربی بکاهد. 
 

معاون رئیس جمهور در امور مجلس:
 تکذیب اعطای هدیه به نمایندگان مجلس

 معــاون رئیس جمهور در امــور مجلس با بیان اینکه جلســات متعدد 
اقناعی با نمایندگان مجلس شــورای اســلامی برگزار شده و پیشرفت 
قابل توجهی بدست آمده ،گفت: امیدواریم استیضاح وزیر اقتصاد رأی 

نیاورد.
 شــهرام دبیری در حاشــیه جلســه هیأت دولت، درباره اســتیضاح 
»عبدالناصــر همتی«،گفت: جلســات متعددی اقناعــی در ارتباط با 
توضیح شــفافیت فعالیت وزارت امور اقتصاد و دارایی بــا نمایندگان 
مجلس برگزار شده است.بســیاری از نمایندگان نسبت به این موضوع 

قانع شده اند.
وی افزود: نمایندگان متوجه شده اند که فعالیت های که وزیر اقتصادی 

انجام داده با همان ماموریت و وظایفی که داشته، مطابقت دارد.
معاون رئیس جمهــور در امور مجلس بــا بیان اینکه مــا می دانیم که 
مشــکلات وجود دارد، اظهار کرد: بســیاری از این مشکلات در ارتباط 
با تغییر نرخ، مربوط به مناقشــات منطقه و ارتباطات خارجی اســت. 

همچنین در مجموع، تصمیم گیری ها به صورت جمعی انجام می شود.
دبیری تاکید کرد: روز یکشــنبه پیشــرفت قابل توجهی انجام شده و 

امیدوار هستیم که نمایندگان قانع شده باشند و استیضاح رأی نیاورد.
وی خبر اهدای هدیه به نماینــدگان مجلس را رد کــرد و گفت: اصلا 
چنین چیزی صحت ندارد؛ هیچ هدایایی داده نشده و هیچ زمانی دولت 
چنین اقدامــی را انجام نخواهیم داد. چنین بحثــی درواقع توهینی به 
نمایندگان اســت، نمایندگان ما افراد معتمد، با صلاحیت و ســلامتی 
هســتند. حتی خود نمایندگان نیز پاســخ چنین بحثی را دادند، آقای 
لاهوتی و آقای زارعی پاسخ دادند که بیان چنین بحثی در واقع توهین 

به نمایندگان است.
معاون رئیس جمهور در امور مجلس با بیان اینکــه امیدوارم در فضای 
تعاملی که وجود دارد، فرصت بیشتری به دولت و وزیر اقتصاد داده شود 
تا عملکرد خود را نشــان دهند، افزود: همانطور کــه پیش از این دولت 
گفته بود اگر اســتیضاح انجام شــود احتمالا بازار دلار دچار نوسانات 

بیشتری خواهد شد.
دبیری گفت: آمریکا و دشــمنان ما به دنبال ایجاد تفرقه بین مسئولان 
و ایجاد نارضایتی بین مردم هستند. در شرایط پیش از عید و قبل از ماه 
رمضان هستیم و اگر استیضاح انجام شود مسلما ما شاهد تزلزل در بازار 
خواهیم بود که در نهایت می تواند بر نوســانات نرخ ارز و تورم تاثیرگذار 

باشد.

یادداشت

تریبون

 معاون رئیس جمهــور و رئیس ســازمان انرژی اتمی 
گفت: همکاری ایران و آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
برقرار است و برنامه هســته ای ما تحت نظارت آژانس 
قرار دارد و  بازرســان آژانس روزانه و طبق جدولی که 
توافق شده، در تاسیســات هســته ای ما حضور پیدا 

می کنند.
محمد اسلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی، در حاشیه جلســه هیات دولت و در جمع 
خبرنگاران گفت: ما در این هفته یک دســتاورد مهم را 
رونمایی کردیم که به موضوع دســتیابی به گاز هلیوم 

مربوط می شود.
 گاز طبیعــی هلیوم یکــی از فرصت هایــی با اهمیت 
راهبــردی و اقتصادی بــرای ایران اســت. ذخایر گاز 
ما دارای هلیوم هســتند و تاکنون در کشور این اقدام 
صورت نگرفته بود؛ اما با مشارکت یکی از دانشگاه ها، ما 

پایلوت مان را رونمایی کردیم.
وی ادامه داد: کارخانه اولیــه ای که مصرف 
مورد نیاز کشــور را تولید خواهد کرد، ظرف 
سال آینده عملیاتی خواهد شد و این یک گام 
مهم است تا بتوانیم زنجیره ارزش را از ذخایر 

ملی کشور فراهم کنیم.
رئیس ســازمان انرژی اتمی همچنین گفت: 

پروژه احداث نیروگاه ها در حال انجام است؛ فعالیت ها 
هم در بوشــهر به خوبی جریــان دارد و امیدواریم که 
همین رونــد را حفظ کنیم. لازم به تاکید اســت که به 
هدف ۱۴۲۰ دقت کنیم، چرا که هــر نیروگاه اتمی در 
هر شــرایطی، حتی اگر تأمین هزینــه آن نیز صورت 
گیرد، ۷ تا ۹ سال زمان نیاز دارد. در قراردادهای دوم و 
سوم بوشهر وقفه ای ایجاد شــده بود، اما از سال ۱۴۰۲ 
دوباره فعالیت ها را از سر گرفتیم و به آن شتاب دادیم. 

هم اکنون حــدود ۵۰۰۰ نفــر در این پروژه 
مشغول به کار هســتند. تمامی جبهه های 
کاری در سایت فعال هســتند و اقلام مورد 
نیاز در کارخانجات، چه در روســیه و چه در 

ایران، در حال ساخت است.
 امیدواریــم کــه با پایــان برنامــه هفتم، 
همانطور که تعهد کردیــم در قانون برنامه، 
بتوانیــم ۲۰۰۰ مگاوات جدید را به پایان برســانیم و 
ظرفیت اتمی کشــور را که اکنون هــزار مگاوات در 
ســاعت اســت، به ۳۰۰۰ مگاوات افزایــش دهیم. 
همچنین نیــروگاه کارون نیز با ظرفیت ۳۰۰ مگاوات 

در حال ساخت است.
محمد اســلامی در مورد گزارش آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی گفت: این گزارش به طور طبیعی دو بخش 
خواهد داشــت؛ یک بخش به مباحث پادمانی و بخش 

دیگر به موضوع برجام مربوط می شــود که براســاس 
قطعنامه ۲۲۳۱ تنظیم شده است. کشورهای اروپایی 
فشار را تشــدید کرده اند تا آژانس گزارشی جامع ارائه 
دهد. آژانس اعلام کرده که این گــزارش در نوبت بعد 

تهیه خواهد شد.
 امیدواریم که آژانس همانطور که در قانون قید شــده 
است، حقوق همه ملت ها را رعایت کند و رفتار حرفه ای 
داشته باشد، از سیاسی کاری و ســوگیری خودداری 
کند و طبــق ماهیــت قانونی کــه بــرای آن تعریف 
شــده، عمل کند و عامل فشــار و حرکات غیرقانونی 
و غیرحقوقی علیه هیچ کشــوری، از جمله کشــور ما، 
نباشــد. همکاری ما برقرار اســت و برنامه هسته ای ما 
تحت نظارت آژانس قرار دارد و بازرسان آژانس روزانه و 
طبق جدولی که توافق شده، در تاسیاست هسته ای ما 

حضور پیدا می کنند.

 وزیر امور خارجه در جمع خبرنگاران در حاشــیه جلسه 
هیات دولت با اشــاره به مذاکــرات روز گذشــته خود 
با ســرگئی لاوروف در تهــران گفت: آقــای لاوروف در 
خصوص مذاکرات خودشان با آمریکا و دیگران در منطقه 
گزارش مفصلی به ما دادند. طبیعتا پیامی وجود نداشت 
و قرار نبود ایشــان پیامی بیاورد. ما در خصوص مســائل 
منطقه و دوجانبه مفصل گفت و گو کردیم. ســیدعباس 
عراقچی، در حاشیه جلسه اهیات دولت، وزیر امور خارجه 

در پاسخ به پرســش خبرنگاران گفت: ما دو روز پیش در 
ژنو دور جدیدی از مذاکرات را با سه کشور اروپایی انجام 
دادیم. این مذاکرات در خصوص مسائل هسته ای و برخی 
موضوعات دیگر بود. مذاکــرات با اروپا ادامه خواهد یافت 
و مســلماً فراز و نشــیب های خاص خود را دارد. طی این 
مذاکرات، سوالات و نکات متعددی وجود دارد که نیاز به 
پاسخ دارند.وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا همتای 
روس او حامل پیامی بوده است،  تأکید کرد: خیر، با آقای 

لاوروف مذاکرات بســیار مفصلی داشتیم. ما در خصوص 
مسائل منطقه به صورت جامع صحبت کردیم و همچنین 
به بررســی موضوعات دوجانبه پرداختیم. آقای لاوروف 
گزارشی مفصل از مذاکرات خود با آمریکا و دیگر کشورها 
در منطقه به ما ارائه دادند. بــه طور طبیعی، پیامی وجود 
نداشت و قرار نبود که ایشــان پیامی بیاورد. ما عمدتاً در 
خصوص مســائل منطقه و دوجانبه به بحث و تبادل نظر 
پرداختیم.عراقچی در ادامه ســخنان خود در پاســخ به 

پرسشــی درباره رویکرد ایران در مذاکرات برای احیای 
برجام، گفت: موضع ما کاملًا مشــخص است و جدید هم 
نیســت. زمانی که آمریکایی ها سیاست فشار حداکثری 
را تصویب و یادداشت ریاســت جمهوری را ابلاغ کردند، 
موضع ما به وضوح بیان شد. ما تحت تأثیر فشار حداکثری 
به مذاکره نخواهیم پرداخت؛ این فشــار حداکثری که به 
دنبال اعمال آن بر ایران هســتند، امر جدیدی نیست و 

قبلًا تجربه شده و نتیجه مثبتی نداشته است.

اتمی

وزیر

خریدار  رییس شورای اطلاع رسانی دولت 
بر لزوم انســجام اجتماعی و نقش رسانه در 
تقویت اعتماد عمومی تاکیــد کرد و گفت: 
رســانه ها نقش پررنگــی در تبیین اذهان 

عمومی دارند.
 الیاس حضرتی روز چهارشــنبه در جلسه 
شورای اطلاع رسانی اســتان تهران بر لزوم 
تغییر نگرش ها و ایجاد وحــدت اجتماعی 

برای عبور از چالش های کشور تاکید کرد:
وی اظهار کرد: ما در یــک جنگ تمام عیار 
قرار داریم و شــرایط جدیدی نگاه تازه ای را 
به ما تحمیل کرده است البته انتخاب آقای 
پزشــکیان نیز یک تحول بزرگ در مســیر 

تکامل سیاست های کشور بود.
وی با اشــاره بــه تلاش های دولــت برای 
کاهش دوقطبی های سیاســی و اجتماعی 
افزود: دولت پزشــکیان پرچــم وحدت و 

انسجام اجتماعی را به دست گرفته است.
بــه گفتــه وی، درگیری های سیاســی و 
دوقطبی ها هیچ کمکی به حل مشــکلات 
کشــور نکــرده  و اکنــون باید بــا رویکرد 
همبســتگی اجتماعــی و اعتمادســازی، 

به سوی حل مسایل مردم حرکت کنیم.
حضرتی با اشــاره به رای اعتماد مجلس به 
کابینه پزشــکیان و حمایت از بودجه سال 
آینــده ادامــه داد: نــگاه کلان مجلس نیز 

بر این مبناست که کشــور نیاز به آرامش و 
همگرایی دارد.

احیای بخش خصوصی و توسعه روابط 
اقتصادی منطقه ای

رییــس شــورای اطلاع رســانی دولت به 
برنامه های اقتصادی دولــت نیز پرداخت و 
گفت: یکی از مهم ترین ماموریت های آقای 
پزشکیان، حل مشــکلات اقتصادی کشور 
از طریق تقویت بخــش خصوصی و تعامل 

سازنده با کشورهای همسایه است.
حضرتی تاکید کــرد: دولت قصــد دارد با 
ارائه اختیارات ویژه به اســتانداران مرزی، 
موانع تجاری را رفع و تجــارت منطقه ای را 
گســترش دهد.وی به ورود سرمایه گذاران 
خارجی نیز اشــاره کرد و گفــت: هم اکنون 
هیات های بلندپایه از ترکیه و دیگر کشورها 
برای سرمایه گذاری در ایران اعلام آمادگی 
کرده انــد، عبور از فضــای دوقطبی و ایجاد 
ثبات سیاسی، مسیر جذب سرمایه گذاری 

خارجی را هموارتر خواهد کرد.

چالش رسانه ای حکومت و ضرورت 
تحول در اطلاع رسانی

حضرتی مهم ترین چالش جمهوری اسلامی 
را حوزه رسانه دانست و افزود: رسانه ها باید 

روایت گر صحیح مســایل کشــور باشند و 
با اعتمادســازی، زمینه همراهــی مردم را 
فراهم کنند.وی یادآور شــد: ما نباید رسانه 
را محدود به چارچوب های بسته کنیم بلکه 
باید بــا پذیرش نقد، میــدان را برای تقویت 
رســانه های داخلی باز بگذاریم.وی با انتقاد 
از ضعف صداوسیما در مقایسه با رسانه های 
بین المللــی اظهار کرد: تلویزیــون ما با ۴۵ 
هزار نیروی انســانی هنوز نتوانسته به اندازه 
الجزیره با ۴ هزار نیرو، تأثیرگذار باشــد. در 
حالیکه شــبکه های خارجــی حکومت ها 
را جابه جــا می کننــد، مــا هنــوز درگیر 

ساختارهای قدیمی رسانه ای هستیم.

 لزوم استفاده از ظرفیت
 رسانه های داخلی

رییس شورای اطلاع رسانی دولت بر اهمیت 
اســتفاده از ظرفیــت رســانه های داخلی 
ازجمله خبرگزاری های فــارس، ایرنا، مهر 
و تســنیم تاکید کرد و گفت: باید از امکانات 
گسترده این رســانه ها برای تولید محتوای 
موثر اســتفاده کنیم. هدف ما ایجاد اعتماد 
و حل مسایل رســانه ای است، نه رقابت بین 
رســانه های داخلی.حضرتی پیشنهاد داد 
که خبرنگاران اســتانی نقــش پررنگ تری 
در پوشش رویدادهای کشور داشته باشند 

و دولت با برگزاری مســابقات رسانه ای، از 
گزارش هــای برتــر تقدیر کنــد.وی ادامه 
داد: باید به رســانه های محلی و خبرنگاران 
استانی میدان بیشتری داده شود تا بتوانند 
رویدادهــا را به صورت واقعی و بی واســطه 

روایت کنند.

 حرکت به سوی انسجام
 و امید اجتماعی

حضرتی بر لزوم همکاری رســانه ها، دولت 
و ســایر نهادها برای تقویت امید در جامعه 

تاکید کــرد و گفــت: دولت پزشــکیان با 
شــجاعت در حال شکســتن تابوهاست؛ از 
حضور زنان در مدیریت هــای کلان گرفته 
تا حل مشــکلات اقلیت های دینی و قومی. 
این اقدامات نیاز به حمایت رسانه ای دارد تا 

به درستی به مردم منتقل شود.
وی یادآور شد: رسانه ها باید روایت گر امید 
باشند. اگر بتوانیم در دو ماه آینده حتی یک 
گام در کاهش ناامیدی مردم برداریم، یعنی 
موفق بوده ایم. امید را باید ساخت، نه اینکه 

منتظر بمانیم خودبه خود ایجاد شود. 

اسلامی: برنامه هسته ای ایران تحت نظارت آژانس بین المللی انرژی اتمی است

وسیه و امیر قطر حامل پیامی از جانب آمریکا نبودند عراقچی: وزیر خارجه ر

خریدار   رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
جنگ امروز از جنگ ۸ ساله سخت تر است، 
گفت: این روزها در حالی که بیش از هر زمان 
دیگری به انســجام نیاز داریم، برخی سعی 
می کننــد تقصیر همه مشــکلات را گردن 

وزیر اقتصاد بیاندازند.
»مســعود پزشــکیان« در دیــدار مجمع 
نمایندگان اســتان های گلستان، مازندران 
و گیلان، با بیان اینکه گلایه ها و مشــکلاتی 
که مطرح کردید ما را رنــج می دهد، گفت: 
مشــکلات جامعه و مردم باعــث ناراحتی 
ماســت و از سوی دیگر فشــارهای بیرونی 
نیز هر روز افزایــش می یابند؛ ما همه تلاش 
خود را بــرای مدیریت وضعیــت و عبور از 
مشکلات به کار گرفته ایم و تلاش کردیم با 
وفاق و همراهی همه بخش های دیگر نظام، 
تصمیمات کارســازی اتخاذ کنیم، اما این 
روزها در حالی کــه بیش از هر زمان دیگری 
به انسجام و همدلی نیاز داریم، برخی سعی 
می کنند تقصیرات را گــردن وزیر اقتصاد 

بیاندازند.
وی با اشــاره به اینکه بنده عهــد کردم که 
هیچ گاه دروغ نگویم، افزود: سعی کرده ایم 
فارغ از گرایش، قومیت و جنســیت، صرفا 
بر اساس شایستگی ها از همه افراد توانمند 
بهره بگیریــم، اما برخی فقط بــه دنبال راه 
انداختن دعوا و تشــدید اختلافات هستند. 
من قــدردان همراهــی و همدلــی عموم 
مسئولان و بخش های نظام هســتم، اما از 
کســانی که به اختلافات دامــن می زنند، 
می پرسم که آیا مشــکلاتی که امروز با آنها 
مواجه هستیم تازه به وجود آمده یا حاصل 
همین اختلاف افکنی و دعواهایی است که 

مانع حل مشکلات بوده است.

رئیس جمهــور بار دیگر بــر اهمیت وفاق و 
همدلی همه مســئولان برای عبور موفق از 
شرایط ســخت فعلی تاکید کرد و افزود: آیا 
مشکلات فعلی با استیضاح وزیر اقتصاد حل 

خواهد شد!

تامین منابع توزیع ۲ مرحله کالابرگ 
تا عید نوروز

پزشــکیان در ادامه بــا بیــان اینکه دولت 
به دنبال این اســت که به مــردم در زمینه 
مشکلات معیشــتی کمک کند و بر همین 
مبنــا منابع لازم بــرای توزیــع دو مرحله 
کالابرگ تــا قبل از عید نوروز فراهم شــده 
است، تصریح کرد: دشمن به دنبال این است 

که با افزایش فشارها ما را به جان هم بیاندازد 
و خود از وضعیت پیش آمده سوءاســتفاده 

کند، لذا ما نباید در میدان آنها بازی کنیم.
وی با اشــاره بــه اینکــه دولــت تفویض 
اختیارات بــه اســتانداران را در چارچوب 
تسهیل استفاده از ظرفیت های استان ها به 
خصوص در مناطق مرزی برای کمک به رفع 
مشــکلات دنبال می کند، گفت: بر اساس 
این طرح اســتانداران اختیارات مورد نیاز 
خود را احصا کرده و تحــت نظارت معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری، با وزارتخانه ها و 
دســتگاه های اجرایی برای تعیین ساختار 
اجرایی آنها رایزنی خواهند کرد؛ اختیارات 
استانداران در چارچوب راهکارهای تحقق 

اهداف سند چشم انداز و سیاست های کلی 
و کلان کشــور افزایش خواهــد و تفویض 
اختیارات بیشتر به معنای آن نیست که هر 

کس هر کاری خواست انجام دهد.
رئیس جمهــور با بیــان اینکه اســتان ها 
ظرفیت های زیادی دارند و بــا بهره گیری 
مناسب و برنامه ریزی شده از این ظرفیت ها 
کارهای زیادی می توان برای رفع مشکلات 
کشور انجام داد، خاطرنشــان کرد: ادعای 
اینکه دولت به دنبال فدرالیســم اســت، به 
هیچ وجه صحیح نیســت؛ دولــت به دنبال 
این است که با اعطای اختیارات لازم، زمینه 
نقش آفرینی موثرتر مدیــران میدانی را در 

حل مشکلات را فراهم کند.

پزشــکیان در بخش دیگری از ســخنانش 
با اشــاره به اینکــه طرح های توســعه ای و 
ســرمایه گذاری در بخش هــای مختلف از 
جمله ســاخت نیروگاه تولید برق، توسعه 
راه هــا و راه آهــن و ارتقــای ظرفیت های 
اقتصادی دیگر کشور را شــخصا و به شکل 
مســتمر و منظم پیگیری می کنــد، اظهار 
کرد: اســتان های مرزی کشور فرصت های 
بی نظیری دارند کــه مدیران محلی هم آنها 
را بهتر می شناســند و هم بهتــر می توانند 
آنها را بالفعل کنند، لــذا در حال هماهنگی 
هســتیم تا با مدیریــت کلان دولت اجرای 
طرح های توسعه ای و سرمایه گذاری پس از 
تفویض اختیــارات لازم، با مدیریت میدانی 
مسئولان استانی با سرعت و جدیت بیشتر 

دنبال شوند.
وی در ادامه تامین معیشت، درمان، مسکن 
مــردم و نیز نهضــت تحول نظــام آموزش 
کشــور و ارتقای زیرســاخت های حمل و 
نقل جاده ای و ریلی کشور را از اولویت های 
کاری دولــت عنــوان و تصریــح کــرد: از 
نمایندگان مجلس نیز می خواهیم که دولت 
را در اجــرای برنامه تفویــض اختیارات به 
استانداران برای افزایش قدرت مانور و عمل 
مدیران میدانی در حل مشــکلات کشــور 
یاری کنند؛ نباید با دامن زدن به اختلافات 

در دام دشمنان گرفتار شویم.
رئیس جمهور گفت: جنگی که امروز درگیر 
آن هستیم از جنگ ۸ ســاله سخت تر است 
چرا که آنجا آشکارا بمب و موشک به کشور 
شــلیک می کردند، اما در جنگ اقتصادی 
دشــمن تلاش می کند ما را مقابل هم قرار 
دهد و از این اختلافات سوءاستفاده کرده و 

اهداف خود را محقق کند.



در میزگرد موافقان و مخالفان استیضاح وزیر اقتصاد مطرح شد

 حذف رانت ارز چند نرخی کار درستی بود

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 توسعه تجارت در گرو گلوگاه ها
وژه های ریلی بدون توجیه اقتصادی احداث پر

مشاور ســابق وزیر راه و شهرســازی در امور زیربنایی پروژه های ریلی 
بدون توجیه اقتصادی را مانع توســعه ترانزیت دانســت و بر لزوم رفع 

گلوگاه ها و سرمایه گذاری هدفمند در کریدورها تأکید کرد.
سید حسین میرشفیع نماینده و مشــاور سابق وزیر راه و شهرسازی در 
امور زیربنایی در گفتگو با مهر با اشــاره به ظرفیت های زیرســاختی و 
ترانزیتی کشــور اظهار کرد: در حال حاضر، زیرســاخت های کشــور 
ظرفیت جابه جایی و ترانزیت تا ســه برابــر میزان فعلــی را دارند، اما 
مشــکلات اساســی در گلوگاه های کریدوری، به ویــژه در پایانه های 
ورودی و خروجی کشور و تخلیه و بارگیری در بنادر، موجب محدودیت 
در بهره گیری از این ظرفیت شــده و بــرای رفع این مشــکلات، باید 

سرمایه گذاری های ویژه ای انجام شود.
وی ادامه داد: افزایش استفاده از کریدورهای ایران نه تنها برای اقتصاد 
کشور، بلکه از منظر امنیتی نیز اهمیت بالایی دارد. کشورهای شمالی 

ایران و مسیرهای شرق به غرب می توانند از این ظرفیت استفاده کنند.
نماینده و مشاور سابق وزیر راه و شهرسازی در امور زیربنایی بیان کرد: 
با این حال، به جای سرمایه گذاری گســترده در توسعه کریدورها، ابتدا 
باید گلوگاه های موجود را برطرف کنیــم و روابط بین المللی خود را در 
این حوزه تقویت کنیم. همچنین، نیازمند یک بازاریابی فعال در بخش 
حمل ونقل به صورت خصوصی هستیم، به گونه ای که دولت فقط نقش 
پشــتیبان را در این فرآیند ایفا کند. اگر این چارچوب اجرایی شــود، 
می توانیم بدون نیاز به ســرمایه گذاری های کلان، درآمد قابل توجهی 

از طریق ترانزیت کسب کنیم.

طرح جامع حمل ونقل کشور سال هاست بر زمین مانده
میرشفیع در ادامه در خصوص اینکه برخی از پروژه های ریلی که توجیه 
اقتصادی ندارند، اظهار کرد: متأسفانه موضوع »طرح جامع حمل ونقل 
کشور« سال هاســت که در دست بررسی اســت، اما به دلایل مختلف 
اجرای آن متوقف مانده اســت. در حوزه راه آهــن، مطالعات متعددی 
انجام شده و مشخص اســت که در چه مســیرهایی بار و مسافر کافی 

وجود دارد.
وی ادامه داد: در دولت هــای مختلف، سیاســت های متفاوتی در این 
زمینه اتخاذ شده اســت. به عنوان مثال، اتصال مراکز استان ها به شبکه 
ریلی یکی از این سیاســت ها بوده که برخی پروژه ها بدون داشــتن بار 
و مسافر کافی اجرایی شده اند. البته توسعه شــبکه ریلی بعد از انقلاب 
چشمگیر بوده، به طوری که طول شبکه ســه برابر شده است. برخی از 
این خطوط مانند راه آهن بافق - مشــهد - بندرعباس، نقش کلیدی در 
حمل ونقل ریلی کشور داشــته، اما برخی دیگر به دلیل عدم اتصال به 

مراکز بار، کارایی لازم را ندارند.
مشاور ســابق وزیر راه و شهرســازی افزود: با این حال، برخی دیگر از 
پروژه هــا در مرحله طراحی و توجیــه اقتصادی با مشــکلاتی روبه رو 
بوده اند. به عنوان مثال، در طراحی برخی خطوط اعلام شده که بارهای 
معدنی وجود دارد، ولی در عمل بسیاری از خطوط فرعی که برای اتصال 
معادن به شبکه ریلی لازم بودند، هنوز اجرا نشــده است. این وضعیت 
موجب شده که بخش هایی از شبکه ریلی کشــور نتوانند بهره برداری 
اقتصادی کافی داشته باشند و هزینه های نگهداری آن ها به یک چالش 

تبدیل شده است.

وی بیان کرد: در دوران اخیر، با فشــارهای اقتصادی و محدودیت های 
منابع اعتبــاری، بازنگری در پروژه های ریلی انجام شــده اســت. این 
بازنگری به ویژه بــه این منظور بود که پروژه هایــی که اولویت کمتری 
دارند، به طور موقت کنار گذاشــته شــوند و توجه منابع به پروژه های 
اولویــت دار معطوف گردد. در حــال حاضر، ســازمان برنامه و بودجه، 
شــرکت راه آهن و وزارت راه، اولویت های اجرایــی پروژه های ریلی را 
مشــخص کرده اند تا منابع موجود تنها به پروژه هایی اختصاص یابد که 

از اهمیت بالایی برخوردارند.

تحول آینده حمل ونقل کشور با تکمیل پروژه ریلی
 زاهدان - چابهار

این کارشــناس ریلی خاطرنشــان کرد: اولین و مهم ترین پروژه ای که 
منابع اصلی دولــت برای تکمیل آن اختصاص پیدا کرده اســت، پروژه 
راه آهن زاهدان - چابهار اســت که بــه عنوان پروژه ای بــا اولویت بالا 
در دســتور کار قرار دارد. این پروژه با توجه به موقعیت اســتراتژیک و 
اقتصادی خود، امیدوار اســت که در ســال آینده به بهره برداری کامل 
برســد.وی در پایان تاکید کرد: علاوه بر پروژه زاهدان - چابهار، پروژه 
راه آهن اردبیل نیز که پیشرفت فیزیکی بســیار بالایی داشته است، به 
نظر می رسد که به زودی به بهره برداری برسد. علیرغم اینکه چشم انداز 
آن به اندازه پروژه های دیگر بزرگ نیســت، اما پیشرفت فیزیکی قابل 

توجهی باعث شده که این پروژه هم در اولویت قرار گیرد.

بازار

رئیس جمهور اعلام کــرد که دولــت می خواهد یک 
میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برداشت و با آن دو 
نوبت کالابرگ الکترونیکــی را برای ۷ دهک کم درآمد 

شارژ کند.
 در دولت ســیزدهم با حــذف یارانــه ۴۲۰۰ از برخی 
کالاهای اساســی و افزایش قیمت این محصولات در 
بازار مبلغ یارانه از ۴۵ هــزار تومان به ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار 

تومان افزایش یافت.

دهک اول، دوم و ســوم به ازای هر نفر ۴۰۰ هزار تومان 
در بیســتم هر ماه به حساب سرپرســت خانوار واریز 
می شــد و این عدد برای خانوارهای دهــک چهارم تا 
نهم ۳۰۰ هزار تومان بود. در ادامه برای کمک بیشــتر 
خانواده ها می توانســتند به جــای دریافت پول نقدی 
از طریــق کالا برگ الکترونیک مبــادرت به خرید ۱۱ 
قلم کالای اساســی از جمله گوشــت منجمــد قرمز، 
گوشت مرغ، تخم مرغ، ماست، پنیر، شیر، قند و شکر، 

حبوبات، ماکارونی، برنج و روغن کنند.
گفتنی است این اقلام برای یارانه ویژه کودکان یک تا ۶ 
سال ۱۶ قلم که میوه و سبزیجات را نیز شامل می شود 
و مبلغ برای فرزندان دارای ســوءتغذیه دهک های اول 
تا پنجم یک میلیون تومان و دهک های ششــم و هفتم 

۶۰۰ هزار تومان بود.
لازم به یادآوری اســت ســال گذشــته بــرای بهبود 
معیشت مردم دولت یارانه تشویقی نیز در نظر گرفت. 

این مبلغ در ابتدا ۱۲۰ هزار تومــان و در ادامه به ۱۲۰ 
هزار تومان افزایش یافت. به این ترتیب هر فرد با خرید 
اقــلام در نظر گرفته شــده می توانســتند خریدهای 

بیشتری داشته باشد.
از ابتدای ســال پرداخــت یارانه در قالــب کالابرگ 
الکترونیک حذف شــده بــود. دلیل این امر از ســوی 
ســخنگو دولت فراهم نبودن زیرســاخت ها و در نظر 

نگرفتن مبلغ یارانه در بودجه ۱۴۰۳ عنوان شد. 

کالابرگ

خریــدار  مخالفــان اســتیضاح وزیــر 
امور اقتصــادی و دارایی بر ایــن باورند که 
درآمدهای ارزی به واسطه تحریم، کاهش 
فــروش نفت، عــدم بازگشــت ارز و تهاتر، 
کاهش پیدا کرده اســت و چه بســا اگر این 
دولت و این افراد متخصص نبودند شــرایط 

اکنون بدتر هم می شد.
 موافقــان و مخالفــان طــرح اســتیضاح 
عبدالناصر همتــی وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی در یک میزگــرد تلویزیونی به طرح 
اســتدلال های خود پرداختنــد؛ در حالی 
که موافقــان مدیریت بــازار ارز و تورم را از 
وزیر اقتصاد مطالبه می کردنــد، مخالفان 
اســتیضاح تاکید داشــتند که مسئولیت 
مســتقیم مدیریت بازار ارز بــا وزیر اقتصاد 
نیست در عین حال که تحریم و رویدادهای 
بی سابقه منطقه موجب بروز نابسامانی های 
اخیر و جهش نرخ ارز شــده است.نادرقلی 
ابراهیمــی و رســول بخشــی دو نماینده 
مجلس موافق طــرح اســتیضاح و محمد 
قسیم عثمانی و فریدون همتی نمایندگان 
مخالف ایــن طرح در این مناظره شــرکت 

کردند.

موافقان استیضاح: وزیر اقتصاد 
نتوانسته ارز را مدیریت کند

در ابتدای این میزگــرد نادرقلی ابراهیمی 
در موافقت با طــرح اســتیضاح وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی به تورم و مشــکلات 
معیشــتی مردم اشــاره و تاکید کرد: وزیر 
اقتصاد به عنوان فرمانــده اقتصادی دولت 
نتوانســته برنامه های خود را اجــرا کند و 
کشــور دچار آشــفتگی اقتصادی اســت؛ 
در ســه ماه اخیر ارزش پول ملی ۵۰ درصد 
کاهش یافته اســت، لذا فردی که نتوانسته 
در این مــدت فرمان اقتصادی را به ســمت 
درســتی هدایت کند، طبیعی است که باید 

کنار برود.
رســول بخشــی نماینده اصفهــان نیز در 
تشــریح دلایل خود برای اســتیضاح وزیر 
اقتصاد تاکید کرد: مسیری که وزیر اقتصاد 
در پیش گرفته اســت اگر ادامــه پیدا کند 
اوضــاع از این بدتــر خواهد شــد؛ رویکرد 

ایشان رویکرد صحیحی نیست.
وی ادامه داد: جهش نرخ ارز در شــان مردم 
ایران نیســت و اراده ای برای مدیریت آن از 

سوی وزیر اقتصاد دیده نمی شود.

علت نابسامانی اقتصادی
 وزیر اقتصاد نیست بلکه شرایط 

تحمیلی به کشور است
در ادامه محمد قســیم عثمانــی، نماینده 
مخالف اســتیضاح وزیر اقتصاد، تاکید کرد: 
اینکه شــرایط اقتصادی نابســامان است و 
قیمت ارز به شــکل بی ســابقه ای افزایش 
یافته، قابل انکار نیست؛ اما دلیل نابسامانی 
شــرایط اقتصادی، وزیر اقتصاد نیســت؛ 
بنابراین باید علت را بیابیــم و آن را درمان 

کنیم.
وی ادامــه داد: آیا اگر وزیر اقتصــاد را کنار 
بگذاریم شرایط بهتر می شــود؟ مگر آقای 
همتــی نــرخ ارز را تعیین می کنــد؟ مهار 
نوســان های ارزی بر عهــده بانک مرکزی 
اســت اما چرا بانک مرکزی نمی تواند آن را 
مدیریت کنــد؟ چون منابــع ارزی کاهش 
یافته اســت و زمانی که ارز برای عرضه کم 

است طبیعی است که قیمت بالا می رود.
عثمانی اظهار کرد: افزایش بی ســابقه نرخ 
ارز ناشــی از عملکرد دولت نیســت بلکه به 
دلیل شرایطی اســت که دولت با آن مواجه 
است؛ در طی این ۴۵ سال کی شرایطمان به 

وضعیت امروز رسیده است؟
فریــدون همتی دیگــر نماینــده مخالف 
اســتیضاح وزیــر اقتصــاد تصریــح کرد: 
موافقان اســتیضاح به تورم و معیشت مردم 
اشــاره می کنند که حرف مشترک ماست؛ 
در دولت های قبل هم با ایــن پدیده مواجه 
بوده ایم امــا اگر به فرمایشــات مقام معظم 
رهبری در بیــش از دو دهه گذشــته نگاه 
کنیم، دائماً بر عناصر مرتبط با تولید تاکید 
داشــته اند چرا که در جامعــه ای که تولید 
قوی، متنوع و فعال اســت، صــادرات رونق 
می گیــرد و ارزآوری برای کشــور دارد اما 
این اتفاق نیفتاده است و عملًا بدون درآمد 

نفتی دچار مشکل می شویم.
وی تاکید کرد: آنچه کشــور را در مشکلات 

اقتصــادی می تواند یــاری کنــد، تولید، 
صادرات و تنوع بخشی به منابع ارزی است و 
هرچند صادرات غیر نفتی افزایش داشته اما 

کافی نبوده است.

استیضاح کنندگان ثبات اقتصادی را 
از وزیر اقتصاد مطالبه می کنند

ابراهیمی نماینده موافق اســتیضاح یادآور 
شد: مجلس ابتدا موافق رای اعتماد به وزیر 
اقتصاد نبود اما با توجه بــه اظهارات رئیس 
جمهور، مجلس رای داد تا هماهنگی لازم را 

با دولت داشته باشد.
وی با اشــاره به اینکه در برنامــه های وزیر 
اقتصاد پیگیری اصلاح سیاســت های ارزی 
و ثبــات اقتصادی بــود، ادامــه داد: رئیس 
جمهور معاون اقتصادی ندارد، چرا که وزیر 
اقتصاد بــا توجه به تجربه و ســوابقی که در 
بیمه مرکزی و بانک مرکزی داشــته برای 
ایجاد وحدت رویه همه مســائل را بر عهده 

گرفته است.
این نماینده مجلس جهش نرخ ارز را  سابقه 
دانست و گفت: رها شــدن بازار کشور و آزاد 

شدن قیمت ها را شاهد هستیم.

عثمانی: وزیر اقتصاد به وعده های 
خود عمل کرد

عثمانی مخالف طرح استیضاح وزیر اقتصاد 
در پاســخ اظهار کرد: اصلاح سیاست های 
ارزی بر اساس وعده ای که داده شد، به اجرا 
در آمد و آنچــه در اراده دولت بود، انجام داد 
تا ساختار چند نرخی را به تک نرخی تبدیل 

کند.
وی با اشاره به وعده وزیر اقتصاد برای ایجاد 
ثبات اقتصادی تصریح کرد: چه بسا اگر این 
دولت و این افراد متخصص نبودند شــرایط 
اکنون بدتر هم می شــد، نمی شود شرایط 
کشــور را نادیده گرفت و درباره تغییر نرخ 

ارز قضاوت کرد.
عثمانی با اشــاره به رویدادهــای منطقه، 
ترورهای صورت گرفتــه و روی کار آمدن 
ترامــپ تصریح کــرد: تمام این مــوارد در 
وضعیت روانی و انتظارات تورمی تاثیر دارند 
و ما نباید کتمان کنیم، همچنان که برخی 
دولت ها کتمان کردند و بــه مردم نگفتند؛ 
باید بپذیریم که درآمدهــای ارزی کاهش 
یافته و کفــاف هزینه هــا را نمی دهد.این 
نماینده مجلس ادامه داد: درآمدهای ارزی 
به واسطه تحریم، کاهش فروش نفت، عدم 
بازگشت ارز و تهاتر، کاهش پیدا کرده است.

بخشی، موافق استیضاح: رئیس کل 
بانک مرکزی را وزیر اقتصاد پیشنهاد 

می کند
در ادامــه این میزگــرد، بخشــی نماینده 
موافق اســتیضاح وزیر اقتصاد گفت: اینکه 
گفته می شــود وزیر اقتصاد مسئولیتی در 
مدیریت بازار ارز ندارد درســت نیست چرا 
که رئیــس بانک مرکــزی را رئیس جمهور 
انتخاب می کند اما با پیشــنهاد وزیر اقتصاد 
اســت؛ در هیات عالی بانک مرکزی نیز که 
سیاست های پولی کشــور تعیین می شود، 
وزیر اقتصاد عضو است و ریاست آن با رئیس 

کل بانک مرکزی است.
وی اضافه کرد: حدود ۶ نفر از اعضای هیأت 
عالــی بانک مرکزی بــا نظر وزیــر اقتصاد 
انتخاب می شــوند و در عین حــال زمانی 

که ســال ۹۹ آقای همتی رئیس کل بانک 
مرکزی بود، گفته بود که در کنترل نرخ ارز 

وزیر اقتصاد هم دخیل است.

همتی، مخالف استیضاح: حذف رانت 
ارز چند نرخی کار درستی بود

فریدون همتی دیگر مخالف طرح استیضاح 
اظهار کــرد: یکی از اصلاحات اساســی در 
ساختار اقتصادی که باید صورت گیرد تک 
نرخی شدن نرخ ارز است و مجلس در قانون 
نرخ ارز را شناور مدیریت شده تکلیف کرده 
است. چند نرخی شدن نرخ ارز فقط به نفع 
رانت خواران و باعث فســاد می شود و مردم 

هیچ بهره ای از آن نمی برند.
وی در ادامه تاکید کرد: درســت اســت که 
رئیــس کل بانک مرکزی با پیشــنهاد وزیر 
اقتصاد انتخاب می شود، آقای دکتر فرزین 
به عنــوان رئیس کل بانک مرکــزی که در 
دولت شهید رئیســی هم در همین جایگاه 
بودند اگر با پیشــنهاد وزیر اقتصاد انتخاب 
شده باشــند به این دلیل که در این جایگاه 
بمانند و مســیر خود را ادامــه دهند و بانک 
مرکزی با تغییر زود هنگام مواجه نشــود، 

اتفاق خوبی است.
وی اضافه کرد: چطور آقای فرزین تا دیروز 
عملکردش خــوب بود و به یکبــاره با حکم 
رئیس جمهور و پیشنهاد وزیر اقتصاد حالا 
عملکرد بدی دارد؟ مســئول کنترل تورم، 
ارزش پول ملی و سیاســت های ارزی بانک 
مرکزی اســت اما این هم مهم نیســت چرا 
که نمی خواهیم تقصیر را به گردن کســی 
بیندازیــم. چرا که اقتصاد مــا با متغیرهای 
درونی و بیرونــی مواجه اســت و نباید در 
تحلیل دچار اشــتباه شــویم.همتی تاکید 
کرد: برنامه ای که دولت پیش می برد برنامه  
هفتم پیشــرفت اســت که در دولت شهید 

رئیسی تدوین و تصویب شده بود.

دولت با محدودیت منابع مواجه است
عثمانی در پاســخ بــه اینکه وعــده وزیر 
اقتصــاد مبنی بــر ایجاد ثبــات اقتصادی 
مطالبه اســتیضاح کنندگان است، تصریح 
کرد: برنامه دولــت هم همین اســت اما با 

محدودیت منابع مواجه شده است.
این نماینده مجلس در پاســخ به اینکه آیا از 
سیاست های ارزی دولت مبنی بر حذف ارز 
نیمایی و همچنین تغییر نرخ ارز ترجیحی 
اساســی از ۲۸۵۰۰ به ۳۸۵۰۰ در بودجه 
سال آینده، حمایت می کند یا خیر؟ گفت: 
حرکت به ســمت تک نرخی شدن ارز قابل 
دفاع است اما اشــکال این بود که بازار ارزی 
که ایجاد شــد باید در زمانی اتفاق می افتاد 
که جیب ما پر بود. اگر این سیاســت زمانی 
اجرا می شــد که ما ارز برای کنتــرل بازار 

داشتیم، این سیاست قطعاً اثرگذار بود.
ابراهیمــی نماینده موافق اســتیضاح وزیر 
اقتصاد تصریح کرد: از زمانی که اعلام شــد 
ارز تجاری جایگزین ارز نیمایی می شــود و 
تاخیری که ایجاد شــد و بســیاری از منابع 
ارزی ما وارد کشور نشــد حدود ۷۵۰ هزار 
میلیارد تومــان رانت ایجاد شــد، مگر قرار 

نبود آقای همتی جلوی رانت را بگیرد؟

به مدیری که مسئولیت را در شرایط 
التهاب می پذیرد باید زمان داد

فریدون همتی، نماینده مخالف اســتیضاح 

این ادعای نماینده موافق را رد کرد و گفت: 
در کجای دنیا وزیری کــه هنوز ۶ ماه از عمر 
وزارتش نگذشــته را اســتیضاح می کنند؟ 
مدیری که مســئولیت را در شرایط التهابی 
می پذیــرد نیازمنــد زمان برای پیشــبرد 
برنامه های خود اســت و حداقل یک ســال 
زمان می خواهد.این نماینده مجلس اظهار 
کرد: چند نرخی بودن نــرخ ارز به نفع مردم 
نبود؛ اگر به نفع مردم بــود ما قطعاً حمایت 
می کردیم اما وقتی که به نفع کســانی  است 
که روز به روز فربه تر می شــوند طبیعتاً قابل 

پذیرش نیست.

چند نرخی بودن نرخ ارز به نفع مردم 
نبود؛ اگر به نفع مردم بود ما قطعاً 

حمایت می کردیم
وی اظهار کرد: آیا آنچه امــروز اتفاق افتاده 
نتیجه عملکرد شــش ماهه دولت اســت؟ 
امروز دولت ناچار شــود یک میلیارد دلار از 
صندوق توســعه ملی که باید زایش ثروت 
کند، با کســب اجازه از مقام معظم رهبری 
اســتقراض کند تا یارانه معیشتی پرداخت 
کند؟ این قطعاً نتیجه عملکرد شــش ماهه 
نیست بلکه نتیجه سیاست هایی است که از 

پیش حاکم بوده است.
بخشــی موافق اســتیضاح با انتقاد از اینکه 
همه مشکلات را ناشــی از تحریم ها بدانیم 
تصریح کــرد: بیشــتر از آنچه مــا تحریم 
شده ایم، روسیه تحریم شــده است اما این 
افــت ارزش پول ملی کــه در اینجا رخ داده 
در آنجا رخ نداده اســت، حتی در بســیاری 
سال ها رشد تولید ناخالص داخلی داشته اند 
و همین جاســت کــه نقش وزیــر اقتصاد 
مشخص می شــود؛ چرا که آنجا زمینه های 

تاثیرگذاری تحریم وجود ندارد.
این نماینده مجلس از وزیر اقتصاد خواست 
تا برنامه های خود را برای بــی تاثیر کردن 
تحریم ها ارائه دهد و اضافه کرد: ایشان فقط 
برنامه برای مذاکره داشــت بــرای رفع اثر 

تحریم ها برنامه ای نداشته است.

دولت هر هفته با یک بحران مواجه بود
محمدقســیم عثمانی در پاســخ بــه این 
نماینده موافق استیضاح گفت: چرا اقتصاد 
ما را با روســیه یکســان می پندارید، منبع 
ارزی مهم ما نفت اســت اما روســیه تنوع 
منابع ارزی دارد؛ ما نمی توانیم درست نفت 
بفروشیم و نه می توانیم ارز آن را برگردانیم، 
آیا روســیه با چنین وضعیتی مواجه است؟ 
حجم اقتصاد روســیه نیــز با ایــران قابل 
مقایســه نیســت؛ اقتصاد روســیه اقتصاد 

مقاومتی است.
وی همچنین گفت: آیــا برنامه جلوگیری 
از تاثیرگــذاری تحریم یــک برنامه ۶ ماهه 
اســت؟ دولتی که هر هفتــه را یک بحران 
مواجه اســت با دولتــی که هیــچ بحرانی 

نداشته قابل مقایسه نیست.
ابراهیمــی نماینــده موافق اســتیضاح در 
ادامه اظهــار کــرد: مدیر اقتصــادی باید 
بــرای بازارهای غیر ضــروری تهدید ایجاد 
و از بازارهــای ضــروری حمایــت کند. در 
زمان شهید رئیســی هزار کارخانه به رونق 
بازگشــتند، او چطور کار می کرد؟ صادرات 
نفت ما کاهــش پیــدا نکرده اســت بلکه 
مشــکل در نحوه تخصیــص ارز و نبود بازار 

تنظیم گری است.

همتــی، نماینده مخالف اســتیضاح اظهار 
کرد: وقتی که ارز چند نرخی اســت و ثبات 
وجود ندارد صادر کنندگان عمده انگیزه ای 

برای ورود ارز ندارند.
وی ادامه داد: به دلیل اینکــه اداره دولت ما 
پرهزینه است ما با کسری بودجه مواجهیم 

که تورم را به دنبال خود دارد.
این نماینده مجلس ادامه داد ما حاضریم به 
آقای همتی بگوییم اســتعفا بدهیم اما شما 
به عنوان نمایندگان موافق اســتیضاح این 
تضمین را بدهید که اگر ایشان که راه رفت 

وضع اقتصاد بهتر از این خواهد شد؟
ابراهیمی نماینده موافق اســتیضاح مدعی 
شد: آقای همتی برای کنترل تورم افزایش 

نرخ ارز را هدف قرار داد.

مگر قیمت ارز دست وزیر اقتصاد 
است؟

عثمانی این ادعا را رد کــرد و گفت: مگر ارز 
دست آقای همتی اســت؟ گنه کرد در بلخ 

آهنگری به شوشتر زدن گردن مسگری!
بخشــی نماینده موافق اســتیضاح با اشاره 
به نشســت هایی که با وزیر اقتصاد و رئیس 
جمهــور دربــاره وضعیت جهش نــرخ ارز 
داشته اند گفت: انتظار ما از وزیر اقتصاد این 
است که زمینه بی اثر کردن تحریم را دنبال 
کند، کاری که وزیر اقتصاد روسیه انجام داد؛ 
اما در این شش ماه برنامه ای در این راستا از 
وزیر اقتصاد ندیدیم. چــرا وزیر اقتصاد یک 
لایحه نداد که خرید و فــروش طلا در بازار 

غیر رسمی ممنوع و جرم اعلام شود؟!

عثمانی: استیضاح وزیر اقتصاد اوضاع 
را بدتر می کند

عثمانی پاسخ داد: اگر خرید و فروش طلا را 
جرم انگاری کنند آیــا قیمت آن بالا می رود 
یا پایین می آیــد؟ اقتصاد زورکی نیســت 
بلکه سیستم است. مشــکل این است که ما 

سیستم اقتصادی نداریم.
وی افزود: با اســتیضاح وزیر اقتصاد نه تنها 
شرایط بهتر نمی شــود بلکه بدتر می شود؛ 
نباید از علت مغفول شــد تا زمانی که روابط 
بین المللــی ما درســت نشــود وضعیت 

اقتصادی ما همین خواهد بود.
عثمانی تصریــح کرد: ما بــرای کنترل ارز 
نیاز به ارز بیشــتر داریم که باید از خارج از 
کشــور وارد کنیم و این جز با درست شدن 
روابط ممکن نخواهد بود. تلاش دولت برای 
توســعه دیپلماســی اقتصادی در همین 

راستاست که مشکل را درک کرده اند.
بخشــی نماینده موافق استیضاح اما معتقد 
اســت که این گزاره غلطی اســت که برای 

کنترل ارز نیازمند ارز بیشتری هستیم.
وی ادامه داد: در طول ۵۰ ســال گذشــته 
حجــم کل دلارهای آمریکا ۲۶ برابر شــده 
اســت اما حجم ریال ما ۱۷۵ هزار برابر شده 
اســت؛ دلیل این تفاوت، بهره است که رشد 
نقدینگی را بالا می برد. بــرای ثابت ماندن 
نرخ دلار نیاز به ورود دلار بیشتر ندارید بلکه 

نیاز دارید که نرخ بهره کم شود.

مخالف استیضاح: اگر بهتر می توانید 
مدیریت کنید، وزیر اقتصاد شوید

عثمانی در پاســخ تصریح کرد: اصلًا به این 
سادگی نیست که شما می گویید.

همتی نیز در ادامه گفت: اگر شما می توانید 
این فرمــول را اجــرا کنید بگوییــد آقای 
پزشکیان شــما را وزیر اقتصاد بگذارد نرخ 
بهره را روی ۱.۵ درصــد بیاورید و نرخ دلار 
تغییر نکند. بعد یک ســال دیگر همین جا 

پاسخگوی مردم باشید.
همین الان نرخ بهره را پایین بیاورند بانک ها 
ورشکســته می شــوند و تورم چنــد برابر 
می شــود.عثمانی اظهار کــرد: همین الان 
نرخ بهره را پایین بیاورند بانک ها ورشکسته 

می شوند و تورم چند برابر می شود.
وی اضافه کــرد: ابزار مدیریت بــازار ارز در 
اختیار وزیر اقتصاد نیست و هر کسی دیگر 
که وزیر اقتصاد باشــد این موضوع از حیطه 

اختیار او خارج است.
عثمانی با اشــاره به رویدادهای منطقه ای و 
بین المللی که در دوران دولت چهاردهم رخ 
داد، اضافه کرد: طبیعتاً برای رئیس جمهور 
هم شرایط خاص فعلی به لحاظ اتفاقاتی که 
در منطقــه و عرصه بین الملــل افتاده قابل 

پیش بینی نبود.

ونیک برای ماه مبارک رمضان شارژ می شود؟ کالابرگ الکتر

آگهی فقدان سند مالکیت 
شناسه اگهی: 1890230 م الف: 178

نظر به اینکه یک سهم مشاع از بیست و پنج سهم مشاع از سه دانگ 
از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 10000 متر مربع 
پلاک فرعی ۴0۶ فرعی از ۵ اصلی مفروز و مجزی شده از ۳۸۹ 
فرعی قطعه 10 تفکیکی جزء حوزه ثبتی شهرستان ساوجبلاغ که 
ذیل شماره ۶۲1۷۹ صفحه ۲۳۸ دفتر ۵1۹ به نام آقای خسرو 
حجر گشت سند مالکیت به شماره چاپی 0۳۶۷۷10 صادر و تسلیم 
شده است سپس شرکت خدمات پشتیبان شهرک غرب کوثر دو 
هشتگرد به نماندگی آقای ابوالفضل فلاحکار به موجب وکالتنامه 
شماره ۶۶۸۴۸ مورخ 1۴0۳/0۹/۲0 دفترخانه 11 هشتگرد به وکالت 
از طرف خسرو حجر گشت ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق 
شده اعلام نموده است که سند مالکیت چاپی پلاک مورد ثبت به 
علت سهل انگاری مفقود گردیده و درخواست صدور سند مالکیت 

المثنی نموده است . 
لذا مراتب به استناد به ماده 1۲0 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
اگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و 
یا انجام معامله نسب نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این 
اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این 

اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد . 
بشیر نعیم زاده - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ- از طرف کریم انصاری



یک واقعیت اثبات شده: 
صادرات نفت ایران تحریم ناپذیر است

 بازارهای جهانی با وجود تحریم های جدیدی که از سوی دولت آمریکا 
بر صنعت نفت ایران تحمیل شــده، همچنان تشنه طلای سیاهی است 
که از سرزمین آریایی ها اســتخراج می شــود و به اذعان کارشناسان 
داخلی و خارجی و تجربه بیش از یک دهه گذشــته نشان می دهد که 

نفت ایران تحریم شدنی نیست.
 در روزهای اخیــر وزارتخانه های خزانه داری و امــور خارجه آمریکا در 
تداوم کارزار فشــار حداکثری دولــت دونالد ترامــپ علیه جمهوری 
اسلامی ایران، به طور مشترک اسامی چند فرد و شرکت های مرتبط با 

جمهوری اسلامی ایران را در فهرست تحریم ها قرار دادند.
تحریم های جدیــد وزارتخانه های خارجه و خزانــه داری آمریکا علیه 
تجارت نفــت ایران، اولیــن گام مشــترک آنها از کارزار جدید فشــار 
حداکثری علیه جمهوری اســلامی ایران اســت. به گفته تامی بروس 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا، وزارت خزانه داری ۱۶ نهاد و کشتی را 
تحریم کرده اســت، در حالی که وزارت خارجه و وزارت خزانه داری به 

صورت مشترک ۲۲ نفر دیگر و ۱۳ کشتی را تحریم کرده اند.
این تحریم های ظالمانه در حالی بر صنعت نفت ایران تحمیل شــده که 
بازارهای جهانی از آثار روانی و سیاسی آن اثر گرفته و شاهد بروز نگرانی 

و نا اطمینانی در بازار انرژی جهان هستیم.
آنگونه که خبرگزاری رویترز در روزهــای اخیر گزارش داده، نگرانی ها 
درباره عرضه ناشــی از دور تازه تحریم های ایران از ســوی واشنگتن و 
حاشیه های سود پالایشــی بالا، قیمت های جهانی نفت خام را افزایش 
داده است در حالی که در هفته های گذشته و پس از ورود ترامپ به کاخ 
سفید اعلام سیاست های نفتی او مبنی بر استخراج نفت بیشتر، قیمت 

های جهانی در حال درجا زدن بود.
حاکم جدید کاخ ســفید در حالی در پی آن است که صادرات نفت خام 
ایران را به صفر برساند که اســلافش در دهه ۹۰ خورشیدی نیز چنین 
هدفی را دنبال کردند اما هرگز این تصمیم محقق نشــد و در فهرست 
آرزوهای برباد رفته چهــل و چهارمین رئیس جمهــور ایالات متحده 

آمریکا و ساکنان بعدی کاخ سفید ثبت شد.
از یاد نبرده ایم که ترامپ در دور پیشــین ریاست جمهوری خود که از 
توافق برجام خارج شد و فشــارها و تحریم های حداکثری بر ملت ایران 
وضع کرد نیز نتوانست صادرات نفت ایران را به صفر برساند زیرا واقعیت 
انکار ناپذیری که وجود دارد، جایگاه ایران در بازار انرژی جهان است که 

رقبایش نمی توانند جای خالی او را پر کنند.
ترامپ که در دوران اول ریاســت جمهوری خود حتی کمپین فشــار 
حداکثری علیه ایران راه انداخته بود، در این دوره یادداشتی را با هدف 
بازگرداندن سیاست موســوم به »فشــار حداکثری« علیه جمهوری 
اســلامی ایران امضا کرد؛ این امضا ســاعاتی قبل از دیــدار با بنیامین 
نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیســتی انجام شد و تا به ادعای او مانع 
از دستیابی تهران به سلاح هســته ای و به صفر رساندن صادرات نفت 
ایران شود.ترامپ مدعی اســت که در دوره اول ریاست جمهوری خود، 
صادرات نفت ایران را به نزدیک صفر رســانده بود اما پس از شکســت 
طرح فشــار حداکثری و عدم کنترل صادرات نفت ایران، صادرات نفت 

در دوران بایدن افزایش یافت.

ایران سومین تولیدکننده بزرگ نفت اوپک
بر اساس گزارش تولید دبیرخانه ســازمان کشورهای صادرکننده نفت 
)اوپک(، ایران با تولید روزانه ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه در ماه ژانویه 
امسال ) دی - بهمن( سومین تولیدکننده بزرگ این سازمان بوده است 
و به همین دلیل برخی تحلیلگران معتقدند افزایش تقاضای ســوخت 

در غرب هم از بازارهای نفت حمایت می کند.
این تحریم ها همچنین درحالی وضع شــده اند که قرار است از ماه های 
آینده وزیر نفت ایران ریاســت دوره ای اوپک را بر عهده بگیرد یعنی در 
کنار اهرم تولید و اثرگذاری بر بازار جهانی انرژی، اهرم سیاستی نیز به 

داشته های ایران در معادلات بازار جهانی نفت اضافه می شود.

به همین دلیل است که محســن پاک نژاد وزیر نفت جمهوری اسلامی 
ایران در واکنش به تحریم های کاخ ســفید علیه صــادرات نفت ایران 
گفته است: مردم ایران بدانند این خیال خام و آرزوی شوم که نفت خام 

صادراتی ما را به صفر برسانند، هرگز محقق نخواهد شد.
همچنین حمید بورد مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران که در اقدام 
جدید خزانه داری آمریکا، جزو اشخاص مشمول تحریم ها قرار گرفته، 
در این باره به خبرنگار ایرنا گفته اســت: صادرات نفت ایران به خوبی در 

حال انجام است.
اخیرا هم محمد بهرامی نایب رئیس کمیسیون مجلس شورای اسلامی 
در واکنش به این تحریم ها گفته اســت که ترامپ در تحریم نفتی ایران 

همه زورش را زده و تحریم جدیدی ندارد رو کند.

برای هر وضعیتی آماده ایم
در بیش از یک دهه گذشته، تحریم های متنوعی از سوی هیات حاکمه 
آمریکا به بهانه های مختلف از جمله برنامه صلح آمیز هسته ای و صنایع 
دفاعی ایران و حتی موضوعات حقوق بشری علیه اشخاص، سازمان ها 
و شرکت های ایرانی وضع شده است که دامنه متنوعی از حوزه انرژی، 
بانکی، بیمه ای و صنایع را در بر می گیرد؛ در کنار آن اعمال سیاســت 
هراس افکنی و تهدید علیه شــرکت ها و کشــورهای طــرف قرارداد و 
تجارت با ایران دیگــر روش آمریکایی ها برای محــدود کردن فعالیت 
های اقتصادی جمهوری اســلامی ایران بوده است؛ از این رو همه شیوه 
ها و روش های ممکن برای تحریم اقتصاد ایران در ادوار مختلف آزموده 
شده است.به همین دلیل عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در گفت وگو با شکبه الشرق عربستان با بیان اینکه سناریوهای مختلفی 
را برای عبور از هر شــرایطی آماده کرده ایم، تاکید کرده است: برای هر 

وضعیتی آمادگی لازم را داریم.
وی در این باره گفته اســت: یکــی از اتفاقات مهمی که در چند ســال 
گذشته در ایران رخ داد، تحریم ها و فشار حداکثری و ظالمانه ای بود که 
در دوره قبل ترامپ علیه ایران انجام شد و پس از او نیز تاحدودی ادامه 
پیدا کرد؛ طبیعی است که جمهوری اسلامی ایران روش های مختلفی 
را برای خنثی کردن این تحریم ها اجرا کرد و نشــانه آن نیز این اســت 
که در طی ســال های اخیر هم رشــد اقتصادی مثبت بوده و هم روند 

همکاری ما با کشورهای مختلف منطقه و جهان رو به گسترش است.
وی تصریح کرد: ما توانســته ایم مرحله اصلی فشار را پشت سربگذاریم 
و در آینده نیز تلاش بیشــتری در این زمینــه خواهیم کرد؛ در موضوع 
صادرات ما تجربه سال های ۹۷ تا ۹۹ یعنی دوره ای که ترامپ حاکم بود 
را داریم و صادرات نفت ما کاهش شــدیدی پیدا کرد و البته عامل کرونا 

نیز به آن اضافه شد و کرونا نیز باعث افزایش فشار به اقتصاد ما شد.
همتی گفت: ما قبول داریم که این فشــارها مقــداری بر زندگی مردم 
تاثیر گذاشته است و زندگی مردم از نظر اقتصادی تحت فشار قرار دارد 

اما ما برنامه ریزی لازم را داریم.

رئیس مرکز فناوری بیمه مرکزی در فینشورتک بیان کرد
توسعه فناوری در صنعت بیمه نیازمند تعامل 
هوشمند رگولاتور ها با اکوسیستم های جدید

رئیس مرکز فنــاوری بیمه مرکــزی، در رویداد بزرگ بانــک و بیمه و 
فینشورتک به بررسی عوامل مؤثر بر توسعه فناوری و نوآوری در صنعت 
بیمه پرداخت. وی با اشــاره به نقش کلیــدی رگولاتور ها در مواجهه با 
اکوسیستم های جدید، بر لزوم تعامل هوشمند و ایجاد توازن بین حفظ 
وضعیت موجود و پیش بینی آینده تأکید کــرد. میرزازاده همچنین به 
تجربه کشور های پیشرفته در اســتفاده از ابزار هایی مانند سندباکس و 

رگتک برای تسهیل توسعه فناوری اشاره کرد.
 میثم میرزازاده، رئیس مرکز فناوری بیمه مرکــزی، در رویداد بزرگ 
بانک و بیمه و فینشــورتک، به تشــریح عوامــل مؤثر بر ایــن فرآیند 
پرداخت. وی گفت: توســعه فناوری و نوآوری در هر صنعتی، از جمله 
بیمه، به عوامل مختلفی بســتگی دارد. یکی از ایــن عوامل، وجود بازار 
رقابتی است. هرچه صنعتی گردش مالی بیشتری داشته باشد و رقابت 
در آن بیشتر باشد، سرمایه گذاری در حوزه نوآوری نیز افزایش می یابد 

و حضور بخش خصوصی جدی تر می شود.
وی با اشاره به نقش رگولاتور ها در این فرآیند، افزود: رگولاتور ها نقش 
کلیدی در توسعه فناوری دارند. با تغییر سبک زندگی در سطح جهانی، 
اکوسیستم های جدیدی شکل گرفته اند که می خواهند قواعد بازی را 
تغییر دهند. این اکوسیســتم ها تهدیداتی برای وضعیت موجود ایجاد 
می کنند و حتی ممکن است قوانین فعلی را به چالش بکشند. در چنین 

شرایطی، حاکمیت باید رویکردی هوشمندانه در پیش بگیرد.
میرزازاده به مفهوم »دو ســوتوانی« اشاره کرد و توضیح داد: این مفهوم 
هم در ســطح شــرکت ها و هم در ســطح صنعت و حتی کشور ها قابل 
تعمیم است. از یک ســو، باید وضعیت موجود را حفظ کرد، هزینه ها را 
کاهش داد و رشد را افزایش داد. از ســوی دیگر، باید به آینده نگاه کرد و 
فرصت های جدیدی که ممکن است در آینده نزدیک اکوسیستم فعلی 

را متحول کنند، شناسایی و مدیریت کرد.
وی با بیان اینکه هر صنعتی آینده ای دارد، گفــت: ما نمی توانیم تصور 
کنیم که وضعیــت فعلی تا ۵ یا ۱۰ ســال دیگر ثابت بمانــد. نهاد های 
جدیدی وارد می شــوند و قواعد بازی را تغییر می دهند. حاکمیت باید 
همزمان به حفــظ وضعیت موجود و پیش بینی آینــده توجه کند. این 

یکی از چالش های اصلی در مواجهه با فناوری های نوین است.
رئیس مرکــز فناوری بیمه مرکــزی به تجربه کشــور های مختلف در 
مواجهه با فناوری های جدید اشاره کرد و گفت: در بسیاری از کشورها، 
رگولاتور ها در ابتدا فناوری های جدید را نادیده می گیرند. سپس، وقتی 
این فناوری ها رشــد می کنند و اثرات بیرونی خود را نشــان می دهند، 
شــروع به تقابل با آنها می کننــد. در نهایت، وقتــی می بینند که این 
فناوری ها غیرقابل اجتناب هســتند، ســعی می کنند آنها را تنظیم و 

مدیریت کنند.
وی افزود:، اما در کشــور های پیشــرفته تر، رگولاتور ها از همان ابتدا با 
فناوری های جدید تعامل می کنند. آنها از ابزار هایی مانند ســندباکس 
و رگتک استفاده می کنند تا به ســرعت قوانین را اصلاح کنند و فضایی 
برای آزمایش و توســعه فناوری های جدید فراهم کننــد. این رویکرد 
به حکمرانی هوشمند منجر می شــود که هم وضعیت موجود را حفظ 

می کند و هم به سمت آینده حرکت می کند.
میرزازاده در پایان تأکید کرد: برای توســعه فناوری در صنعت بیمه، 
باید تعاملی هوشــمندانه بین رگولاتور ها و اکوسیســتم های جدید 
ایجاد شود. این تعامل نه تنها به حفظ وضعیت موجود کمک می کند، 
بلکه فرصت های جدیدی را برای رشــد و تحــول صنعت بیمه فراهم 

می کند.

میثم میرزازاده در ادامه گفــت: حاکمیت داده به معنــای مدیریت و 
تبادل اطلاعات بین دستگاه های مختلف، یکی از موضوعات کلیدی در 
توسعه صنعت بیمه اســت. در حال حاضر، تبادل داده بین دستگاه ها با 

چالش های زیادی مواجه است.
 هر بخش از صنعت بیمه با اکوسیســتم های مختلفی در ارتباط است 
و حجم زیادی داده مبادله می شــود. به عنوان مثــال، در حوزه درمان، 
داده های زیادی از وزارت بهداشــت و ســازمان نظام پزشکی دریافت 
می کنیم. در حوزه حمل ونقل نیز با اکوسیســتم حمــل کالا در ارتباط 
هســتیم و حدود ۴۰ ســرویس برای نقل و انتقــال داده بین نهاد های 

صنعتی و حاکمیتی داریم.
وی افزود: مشکل اصلی این اســت که این تبادل ها اغلب بدون قاعده و 
ضوابط مشخص انجام می شــود. این موضوع باعث می شود که داده ها 
به درستی تجمیع نشــوند و قابلیت اســتفاده چندانی نداشته باشند. 
یکی از اقدامــات خوبی که اخیراً انجام شــده، ایجــاد مرکز حاکمیت 
داده اســت. این مرکز از طریق درگاه های دولتــی، داده ها را در اختیار 
نهاد های بیرونی قرار می دهد و امکان اســتفاده از داده های خام را برای 

آزمایشگاه ها و گروه های پژوهشی فراهم کرده است.
میرزازاده به چالش استانداردســازی داده ها اشــاره کــرد و گفت: ما 
حجم زیادی داده جمــع آوری کرده ایم، اما این داده هــا به دلیل نبود 
اســتاندارد های یکپارچه، قابل استفاده نیســتند. هر شرکت بیمه ای 
داده ها را بر اساس اســتاندارد های خاص خود جمع آوری می کند و این 
موضوع باعث می شــود که هنگام تجمیع داده ها، قابلیت استفاده آنها 
کاهش یابد. استانداردسازی داده ها یکی از چالش های اصلی است که 

سال ها با آن درگیر بوده ایم.
میرزازاده از همکاری بین صنعت بیمه، بیمه مرکزی و بخش خصوصی 
برای بهبود این وضعیت خبــر داد و گفت: یکــی از اقدامات خوبی که 
انجام شده، سرمایه گذاری مشــترک بین صنعت بیمه، بیمه مرکزی و 
ناجا برای ایجاد ســامانه های آنلاین اســت. در یک سال گذشته، بیش 
از یک میلیون درخواست آنلاین از طریق این ســامانه ها ارسال شده و 
در اختیار شــرکت های بیمه قرار گرفته است. این موضوع به شرکت ها 
امکان می دهد تا فرآیند تشکیل پرونده خسارت را به صورت دیجیتال 

انجام دهند.
میرزازاده به پیشــرفت های اخیر در حوزه دیجیتالی ســازی خدمات 
بیمه ای اشــاره کرد و گفت: در حوزه خودرو، یکی از شرکت های بیمه 
توانسته است کل فرآیند اعلام خســارت را به صورت الکترونیکی انجام 
دهد. این پیشــرفت بسیار خوبی اســت و امیدواریم ســایر شرکت ها 
نیز به این ســمت حرکت کنند. در حــوزه درمان نیــز اقداماتی برای 
الکترونیکی ســازی خدمات بیمــه ای انجام شــده اســت، اما هنوز 

چالش های زیادی وجود دارد که باید حل شود.
وی در پایان تأکید کرد: هدف نهایی این اســت که مشتریان نیازی به 
مراجعه حضوری به شرکت های بیمه نداشته باشند و تمام فرآیند ها به 
صورت الکترونیکی و شفاف انجام شــود. این موضوع نیازمند همکاری 
بین بیمه های پایــه، مراکز درمانی و ســایر نهاد های مرتبط اســت. 
داده های تمیز و استانداردشــده، پایه اصلی این تحول هســتند و باید 

به دقت جمع آوری و مدیریت شوند.
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پیش بینی یک کارشناس از نرخ ارز

 چه کسی از بالا رفتن قیمت دلار راضی است؟

آلبــرت بغزیان، کارشــناس  آرمان زارعــی 
اقتصــادی و عضو هیئت علمی دانشــگاه تهران، 
اظهار می دارد که در حال حاضر شرایط مناسبی 
برای تغییر ارز نیمایی نبــود. او همچنین تأکید 
می کند که دولت چهاردهم نه تنها برنامه ای برای 
کاهش قیمت ها ندارد، بلکه پیش بینی می کند که 
قیمت دلار به طور حتم افزایــش خواهد یافت و 

بانک مرکزی از افزایش قیمت دلار رضایت دارد.
 در ســال های اخیر، یکی از چالش های اصلی که 
دولت ها با آن روبرو بوده اند، مسائل مربوط به ارز 
است. به همین دلیل، مســئولان بانک مرکزی با 
اجرای سیاست های ارزی و راه اندازی سامانه های 
مختلف، تــلاش کرده اند تا نــرخ ارز را مدیریت 
کنند. در این راســتا، عــلاوه بر نــرخ دلار آزاد، 
نرخ های دیگری مانند ارز ترجیحی،بازار متشکل 
ارزی، دلار توافقــی، دلار نیمایی و دلار مبادله ای 
نیز معرفی شده اند که هر یک به تدریج تغییراتی 
را تجربــه کرده اند.با این حال، نکتــه ای که قابل 
توجه است این اســت که با وجود این سیاست ها، 
نرخ ارز همچنان کاهش چشمگیری نداشته و نه 
تنها نسبت به سال های  گذشته، بلکه حتی نسبت 
به ابتدای سال ۱۴۰۳ نیز افزایش قابل توجهی را 

نشان می دهد.
به عنوان نمونه، از آغاز دولت چهاردهم، مسئولان 
خیابان باب همایون در تــلاش بودند تا با افزایش 
نرخ نیما-توافقی، به هدف تک نرخی کردن دست 
یابند. این سیاســت اقتصادی که از همان ابتدا تا 
کنــون موافقان و مخالفــان زیــادی را به همراه 
داشــته، مورد بحث و بررســی قرار گرفته است. 
وزیر اقتصاد در پاســخ به انتقادات درباره افزایش 
نرخ نیما اعلام کرده که این اقــدام منجر به تورم 
نخواهد شد و به یاد دارد که در اردیبهشت ۱۴۰۰ 
نرخ نیما و بــازار آزاد را یکی کــرده و در آن زمان 
اختلاف نرخ ها کم بود بــدون اینکه تورم افزایش 
یابــد. با ایــن حال، رئیــس کل بانــک مرکزی، 
محمدرضا فرزیــن، در تاریــخ ۱۰ مهر ۱۴۰۳ بر 
این عقیده بود که امکان افزایش بیشــتر نرخ ارز 
نیما وجود ندارد، زیرا ایــن اقدام تبعات تورمی به 
همراه خواهد داشت. او اشاره کرد که نرخ ارز نیما 
از ۴۱ هزار تومان به ۴۷ هزار تومان افزایش یافته 
و پایین نگه داشتن آن برای کنترل تورم ضروری 

است.
نــرخ دلار نیمایی در ابتدای شــهریورماه ســال 
جاری حــدود ۴۵ هزار و ۲۰۰ تومــان بود، اما در 
حال حاضــر در محدوده ۶۷ هــزار تومان معامله 
می شود. برخی کارشناســان معتقدند که تغییر 
نرخ ارز نیمایی باعث افزایش قابل توجهی در بازار 
ارز آزاد شده اســت و این موضوع انتقادات زیادی 
را متوجه تیــم اقتصادی دولت کرده اســت. در 
روزهای اخیر، شــایعاتی درباره برکناری رئیس 
کل بانک مرکــزی مطرح شــد، اما به ســرعت 
تکذیب گردید. همچنین،  طبق خبرهای رسمی 
وزیر اقتصــاد نیــز در هفته های آینــده زیر تیغ 

استیضاح خواهد رفت.
پزشــکیان،  مســعود  وضعیــت،  ایــن  در 
رئیس جمهور، به طور کامل از تیم اقتصادی خود 
حمایت کرده و در روزهای گذشــته برای مدتی 
مهمان محمدرضا فرزین در ساختمان شیشه ای 

میرداماد و عبدالناصر همتی در باب همایون بود.
در همین راســتا پزشــکیان در نشســتی که در 
اول اسفند ۱۴۰۳ برگزار شــد نسبت به این گونه 
ادعاهــا واکنش نشــان دهده و تصریــح کرد که 
تمام سیاســت های مرتبط با بانک، پول و ارز، در 
جلسات ســران قوا تصمیم گیری شده است. در 
این جلســات، آقای همتی، آقــای پورمحمدی، 
آقای فرزیــن، رئیس کمیســیون برنامه وبودجه 
و رئیس کمیســیون اقتصاد به همــراه تعدادی 
کارشناس حضور داشته اند و تصمیم گیری ها در 
آنجا صورت گرفته است.رییس جمهور همچنین 
تاکید کــرد: این مســائل اصلًا به وزیــر مربوط 
نمی شــود. اینکه همه تقصیرهــا را به یک طرف 

نسبت دهیم، بی انصافی است.
در این زمینه، آلبرت بغزیان، کارشناس اقتصادی 
و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران، در گفت وگو 
با خبرآنلایــن اظهار می دارد کــه در حال حاضر 
شرایط مناســبی برای تغییر ارز نیمایی نبود. او 
همچنین تأکید می کند کــه دولت چهاردهم نه 

تنها برنامه ای برای کاهــش قیمت ها ندارد، بلکه 
پیش بینی می کند که قیمــت دلار به طور حتم 
افزایش خواهد یافت و بانک مرکــزی از افزایش 

قیمت دلار رضایت دارد.

*آقای بغزیان!  دولــت چهاردهم به تازگی 
اقدام به یــک جراحی اقتصــادی کرده و 
تغییراتی در زمینه ارز نیمایی ایجاد شــده 
اســت. به عنوان اولین سوال، می خواستم 
نظر شــما را در این خصوص جویا شوم. آیا 

این تغییرات را مثبت می دانید؟
در زمانی که دولــت تصمیم به تغییر سیاســت 
ارزی خود در مــورد ارز نیمایی گرفــت، من نه با 
این تصمیم موافــق بودم و نه مخالــف. اما به این 
نکته اشــاره کردم که زمان اجرای این سیاســت 
مناســب نیســت. فرض کنید که تفکیک وزارت 
راه و شهرســازی ایده خوبی است، اما باید در نظر 
داشــت که آیا هزینه های آن را بررسی کرده اید و 
آیا کشور به شــدت به این تغییر نیاز دارد یا خیر. 
می توانیم با یک تغییر ســاده تر ایــن کار را انجام 
دهیم. در مورد ارز نیز نظر مــن همین بود. زمانی 
که آقــای همتی برنامــه خود را اعــلام کردند و 
گفتند که به دنبال تک نرخی کردن ارز هســتند، 
و همچنین دکتر طیب نیا نیز این موضوع را مطرح 
کردند، ما گفتیم که این اهداف خوبی هستند، اما 
آیا در شــرایط کنونی منابع لازم برای اجرای این 
برنامه را داریم؟ اگر شما به هر دلیلی بخواهید ارز 
را تخصیص دهید، باید مشخص کنید که آیا این 
امکان وجود دارد یا خیر. در غیر این صورت، شما 
ناچار به ایجاد یک بازار آزاد خواهید بود و افرادی 
که شــرایط لازم را ندارند و به هر دلیلی به ارز نیاز 
دارند، بایــد بتوانند به آن دسترســی پیدا کنند. 
بنابراین، در نهایت یک نرخ آزاد خواهیم داشــت 

که ممکن است با نرخ دولتی متفاوت باشد.

رمزگشایی بغزیان از اختلاف 3۵ درصدی 
ارز نیمایی و آزاد

بنابراین، فاصله ۳۵ درصدی کــه به وجود آمده، 
ناشی از این واقعیت اســت که ما تصویری واضح 
از اقتصاد با ارز تک نرخی نداریم. به عبارت دیگر، 
اگر مــا ارزی را به عنوان ارز دولتــی اعلام کنیم و 
بگذاریم نــرخ آزاد آن هر چقدر کــه می خواهد 
باشد، این به معنای ارز تک نرخی نیست. نگرانی 
من این است که ممکن اســت تصور دولت از ارز 
تک نرخی این باشــد که یک نرخ دولتی به جای 
نرخ های نیما و سنا داشته باشیم و در کنار آن، یک 
نرخ آزاد نیز وجود داشته باشــد که فاصله اش هر 
چقدر که باشد، اما این تعریف واقعی ارز تک نرخی 
نیســت. در واقع، اگر بخواهیم بازار آزاد را به نرخ 
دولتی نزدیک کنیم، این امر تاکنون محقق نشده 
و بالعکس، نــرخ ارز در بــازار آزاد افزایش یافته و 
فاصله بین ارز آزاد و دولتی بیشتر شده است. حال 
اگر توافقی هم صورت گیرد، ایــن چه نتیجه ای 
خواهد داشــت؟ در حال حاضر ما نرخ ارز دولتی 
را افزایش داده ایم و این به وضوح منجر به افزایش 
هزینه های واردات و در نتیجه افزایش قیمت تمام 
شده کالاها می شــود که خود به ایجاد تورم دامن 

می زند.
ســوالی که مطرح می شــود این اســت که این 
سیاســت در شــرایط خاص کنونی چــه نفعی 
برای ما دارد. اگر شــرایط به ثبــات و عدم تحریم 
و وفور ارز برمی گشــت، می توانستیم آن را مثبت 
ارزیابی کنیم، اما در وضعیــت فعلی، هزینه های 
چنین تصمیماتی بر دوش مردم و سپرده گذاران 
است. به نظر من، افزایش نرخ ارز توافقی ناشی از 
اختلاف نظر بین وزارت اقتصــاد و بانک مرکزی 
اســت. تیم محمدرضا فرزیــن در بانک مرکزی 
به دنبال ثبات ارزی بودنــد و برای مدت طولانی 
قیمت دلار را به هر نحوی در یک محدوده خاص 
حفظ کردند. اما اکنــون وزارت اقتصاد بر این باور 
اســت که باید ارز توافقی داشــته باشیم و معتقد 
اســت که این اقدام می تواند رانت را از بین ببرد. 
اما آیا واقعاً این رانت از بین رفته اســت؟ در حال 
حاضر دلار ۶۷ هزار تومانی خریداری می شــود و 
قیمت آن در بازار آزاد به ۹۲ هزار تومان رســیده 
اســت. این افزایش قیمت به نفع صادرکنندگان 

تمام می شود.

به نظر من، آقای وزیر و رئیــس کل بانک مرکزی 
باید توضیح دهند که چرا این اقدام را انجام دادند. 
بر اســاس چه پیش بینی و سناریویی این کار را به 
مرحله اجرا درآوردند؟ آیا پیش بینی کرده بودند 
که ترامپ به قدرت می رسد و تحریم ها را تشدید 
می کند و ما نیــز موضع مان این اســت که توافق 
نمی کنیم؟ این وضعیت به معنــای نگرانی برای 
دارندگان ریال اســت و به همین دلیل، مردم به 
ســمت بازار آزاد هجوم می آورند و این بازار را نیز 
دچار تنش می کنند. البته ما بازارســازی داریم، 
در هرات، ســلیمانیه، تلگرام و اینســتاگرام که 
نرخ سازی می کنند و هر از گاهی خبرهایی مبنی 
بر دستگیری یک باند ارزی منتشر می شود. اما آیا 
با این اقدامات نرخ ارز کاهش یافته اســت؟ پاسخ 

منفی است.
به نظر من، بانــک مرکزی از هویت بازارســازان 
داخلی و خارجی آگاه است. اما اگر بخواهد در برابر 
آنها تعلل کند، باید بپذیرد که این روند به ســمت 

افزایش ادامه خواهد یافت.

*در بخشــی از صحبت هایتــان به این 
نکته اشــاره کردید که آیا سیاستمداران 
اقتصادی از بازگشت ترامپ و احتمال فشار 
بیشتر آمریکا بر ایران آگاه بودند، اما با این 
حال اقداماتی انجام دادند. به نظر شــما در 
شــرایطی که اختلاف بین نرخ دلار آزاد و 
توافقی همچنان 3۵ درصد است، نرخ دلار 
تا پایان ســال به چه عددی خواهد رسید؟  

آیا این شکاف قیمتی کمتر می شود؟ 
این بی توجهی بانــک مرکــزی و وزارت اقتصاد 
به شــرایط خاص کنونی مشهود اســت. ما برای 
مدیریت واردات سیب زمینی ســتادی تشکیل 
دادیم، اما به نظر می رســد که در مــورد ارز نباید 
نگرانی نشــان می دادیم. حداقل انتظار می رفت 
که بانک مرکزی و وزارت اقتصاد به طور شــفاف 
توضیح دهند که این وضعیت چگونه به وجود آمد 
و دلایل آن چه بود. در یک ســال گذشته، نرخ ارز 
بارها دچار نوسان شده و پس از هر جهش، دوباره 
به ســطوح پایین تر بازگشته است. در یک مقطع، 
نرخ دلار بــه ۶۰ هزار تومان رســید، اما در نهایت 
به کانال ۵۰ هزار تومان عقب نشــینی کرد. حتی 
در برخی زمان ها، نرخ دلار ثابت ماند و کســی به 
دنبال خرید ارز نبود. در حال حاضر، وضعیت بازار 
خودرو به دلیل واردات تا حدی نامطمئن اســت 
و خریــداران تمایلی به ورود به این بــازار ندارند. 
همچنین، توانایی خرید مسکن نیز کاهش یافته 
است. در چنین شــرایطی، مردم بیشتر به خرید 
ارز و طلا تمایل دارند. برخــی معتقدند که دولت 
پشــتوانه طلا نداشــته، اما با این حــال اقدام به 
پیش فروش طلا کرده اســت. این موضوع از ابتدا 
مشخص بود.بنابراین به نظر من اگر این روند ادامه 
یابد و در یکی دو هفته آینده وضعیت اســتیضاح 
و تغییر رئیس بانک مرکزی مشــخص شود که به 
نظر نمی رسد که زمان مناســبی برای این اقدام 
باشــد. اما اگر این تغییرات صورت گیرد و رئیس 
بانک مرکزی عوض شــود، به احتمال زیاد وزیر 
باقی خواهد مانــد. در نهایت یکــی از این دو نفر 

قربانی خواهد شد

دلار سه رقمی خواهد شد؟
من به هیچ وجــه نمی خواهم عدد خاصی را اعلام 
کنم، اما متأسفانه در این شرایط نرخ ارز به سمت 
سه رقمی شــدن پیش خواهد رفت. به عقیده من 
در حال حاضر هیچ کس تمایل به کاهش نرخ ارز 

ندارد.
در حال حاضر، به دلیل ایــن تصمیمات، داروها 
به شدت گران و نایاب شــده اند. واردکننده کالا 
را با قیمت ۶۸ هزار تومــان وارد می کند و آن را با 
دلار بازار آزاد، که ۹۰ هزار تومان است، به فروش 
می رســاند. بنابرایــن، نیاز به تقویــت نظارت ها 
احساس می شود. در گذشته نیز این سوال مطرح 
شد که آیا کســی که ارز نیمایی دریافت می کند، 
کالای وارداتــی را بــا قیمت ارز نیمایــی به بازار 
عرضه خواهــد کرد؟ در گذشــته، واردکنندگان 
کالاهای خود را کمی بالاتــر از قیمت ارز نیمایی 
به مصرف کنندگان ارائه می دادند، اما اکنون این 

وضعیت بدتر شده است. 
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